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Kaupunginvaltuusto 
 
Aika 02.12.2024 klo 18:00 - 21:04 
 
Paikka Mänttä-Vilppulan kaupungintalo, valtuustosali 
 
Käsitellyt asiat 
 
§ Otsikko Sivu 
§ 84 Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus 4 
§ 85 Pöytäkirjantarkastajien valinta 5 
§ 86 Kokousasioiden käsittelyjärjestys 6 
§ 87 Koulujen valmistuskeittiöiden määrän vähentäminen 7 
§ 88 Muutostalousarvio 2024 10 
§ 89 Osavuosikatsaus 1.1.-30.9.2024 13 
§ 90 Talousarvio 2025 ja taloussuunnitelma 2026-2027 14 
§ 91 Hallintosäännön päivittäminen 1.1.2025 alkaen 18 
§ 92 Suunnitelma kaupunginhallituksen ja kaupunginvaltuuston 

kokouspäiviksi keväälle 2025 
20 

§ 93 Ryhmävaltuustoaloite kuntalaiskyselystä 22 
§ 94 Valtuustoaloite ympäristölupa edellytykseksi Mänttä-Vilppulan 

Metsomäkeen suunnitteilla olevaan tuulivoimahankkeeseen 
ennen rakennusluvan myöntämistä 

24 

§ 95 Kuntalaisaloite/ Metsomäen tuulivoimahanke on keskeytettävä 
välittömästi 

31 

§ 96 Valtuustoaloite 28.8.2023 / Sassin alueen kehittämisen 
jatkaminen 

35 

§ 97 Valtuustoaloite 28.8.2023 / Aurinkovoimalan perustaminen 
Sassiin 

38 

§ 98 Valtuustoaloite koirapuiston rakentamisesta 43 
§ 99 Valtuustoaloite 2.12.2024 / Keskustan valtuustoryhmä / 

Torielämän elävöittäminen 
46 
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Osallistujat 
 
 Nimi Klo Tehtävä Lisätietoja 
Läsnä Pirttilahti Arto 18:00 - 21:04 puheenjohtaja  
 Jatkola Jussi 18:00 - 21:04 1. 

varapuheenjohtaja 
 

 Kuronen Marko 18:00 - 21:04 2. 
varapuheenjohtaja 

 

 Ala-Herttuala 
Marika 

18:00 - 21:04 jäsen  

 Anttila Lasse 18:00 - 21:04 jäsen  
 Anttila Mira 18:00 - 21:04 jäsen  
 Aronen Tommi 18:00 - 21:04 jäsen  
 Hakala Henna 18:00 - 21:04 jäsen  
 Helander Anneli 18:00 - 21:04 jäsen  
 Hietanen Kalevi 18:00 - 21:04 jäsen  
 Hokkanen Matti 18:00 - 21:04 jäsen  
 Kallioniemi Jaana 18:00 - 21:04 jäsen  
 Kimmel Riikka 18:00 - 21:04 jäsen  
 Kivilahti Mikko 18:00 - 21:04 jäsen  
 Koivunen Piia 18:00 - 21:04 varajäsen Anna-Kaisa 

Pietiläisen tilalla 
 Kouvonen Sami 18:00 - 21:04 jäsen  
 Lampinen Arto 18:00 - 21:04 jäsen  
 Lehtinen Arto 18:00 - 21:04 jäsen  
 Lintula Saila 18:00 - 21:04 jäsen  
 Matilainen Mauri 18:00 - 21:04 varajäsen Laura Linkonevan 

tilalla 
 Mäkinen Alli 18:00 - 21:04 jäsen  
 Mäkinen Jari 18:00 - 21:04 varajäsen Teemu Happosen 

tilalla 
 Paananen Pentti 18:00 - 21:04 jäsen  
 Peltola Janne 18:00 - 21:04 varajäsen Tauno Mäkelän 

tilalla 
 Päivärinta Sari 18:00 - 21:04 jäsen  
 Rauhalammi 

Timo 
18:00 - 21:04 jäsen  

 Sultani Leea 18:00 - 21:04 varajäsen Jenna 
Routasaaren 
tilalla 

 Tamminen Seppo 18:00 - 21:04 jäsen  
 Wickström Tapio 18:00 - 21:04 jäsen  
 Välimäki Auli 18:00 - 21:04 jäsen  

 
     
Muu Heusala Anne 18:00 - 21:04 kaupunginjohtaja  
 Hietaniemi Anitta 18:00 - 21:04 hallintojohtaja  
 Keränen Ville 18:00 - 21:04 kaupunkikehitysjohtaja  
 Oksanen Hanna-

Maija 
18:00 - 21:04 talousjohtaja  

 Tolonen Kari 18:00 - 21:04 sivistysjohtaja  
 
 
  
Poissa Frisk Jani 
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 Happonen Teemu 
 Linkoneva Laura 
 Mäkelä Tauno 
 Pietiläinen Anna-Kaisa 
 Routasaari Jenna 
 Kytömäki Miikka 

 
 
Kokoustauko ajalla 20:00-20:07. 
 
 
Käsitellyt asiat 84 - 99 §:t 
 
Allekirjoitukset 
 
 
 Arto Pirttilahti Anitta Hietaniemi 
 puheenjohtaja pöytäkirjanpitäjä 
 
Pöytäkirjan tarkastus 6.12.2024 
 
 
 Saila Lintula Alli Mäkinen 
  pöytäkirjantarkastaja  pöytäkirjantarkastaja 
 
Pöytäkirjan on ollut yleisesti nähtävillä 
 

Kokouksen pöytäkirja on nähtävillä Mänttä-Vilppulan kaupungin 
verkkosivuilla Kuntalain 140 §:n mukaisesti alkaen 09.12.2024  
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Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus 
  
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 84    
      

 
Hallintosäännön 137 §:n mukaan avattuaan kokouksen puheenjohtaja 
toteaa läsnä olevat sekä onko kokous laillisesti koolle kutsuttu ja 
päätösvaltainen. 

   
Päätösesitys Kokous todetaan lailliseksi ja päätösvaltaiseksi. 

 
Päätös Kokous hyväksyttiin laillisesti kokoonkutsutuksi ja päätösvaltaiseksi 

läsnäolevien valtuutettujen lukumäärän, 30 valtuutettua, perusteella. 
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Pöytäkirjantarkastajien valinta 
  
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 85    
      

Hallintosäännön 149 §:n mukaan pöytäkirja tarkastetaan toimielimen 
päättämällä tavalla. Pöytäkirjan allekirjoittaa puheenjohtaja ja varmentaa 
pöytäkirjanpitäjä.    
 

Päätösesitys Kaupunginvaltuusto päättää valita pöytäkirjantarkastajiksi jäsenet Saila 
Lintulan ja Tauno Mäkelän, he toimivat samalla tarvittaessa myös 
ääntenlaskijoina. Pöytäkirja tarkastetaan viimeistään 5.12.2024 ja 
julkaistaan nähtäville yleisessä tietoverkossa 9.12.2024. 
 

Päätös Pöytäkirjantarkastajiksi valittiin jäsenet Saila Lintula ja Alli Mäkinen. 
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Kokousasioiden käsittelyjärjestys 
  
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 86    
      

Hallintosäännön 139 §:n mukaan asiat käsitellään esityslistan mukaisessa 
järjestyksessä, jollei toimielin toisin päätä.     
 

Päätösesitys Kaupunginvaltuusto päättää hyväksyä asioiden käsittelyjärjestyksen 
esityslistan mukaisena. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
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Koulujen valmistuskeittiöiden määrän vähentäminen 
 
Sivistys- ja kulttuurilautakunta 17.01.2024 § 12  
  
 

Kouluverkkoselvityksen yhteydessä kouluverkkotyöryhmä kiinnitti huomiota 
Mänttä-Vilppulan kaupungissa olevien valmistuskeittiöiden määrään. Tällä 
hetkellä Mänttä-Vilppulan kaupungilla on seuraavat seitsemän 
valmistuskeittiöitä: Koulukeskuksen valmistuskeittiö, yhteiskoulun 
valmistuskeittiö, Vilppulankosken koulun valmistuskeittiö, Vilppulankosken 
päiväkodin valmistuskeittiö, Savosenmäen koulun valmistuskeittiö, Kolhon 
koulun ja päiväkodin yhteinen valmistuskeittiö ja Miinanhelmen päiväkodin 
valmistuskeittiö.  

 
Valmistelu ja lisätiedot: 
sivistysjohtaja Juhani Tolonen 
juhani.tolonen(at)taidekaupunki.fi, p. 050 5168 854 
 

Esittelijä Sivistysjohtaja Juhani Tolonen 
 

Päätösesitys Sivistys- ja kulttuurilautakunta päättää esittää hallituksen kautta 
valtuustolle, että kaupunkikehityslautakunnalle annetaan tehtäväksi 
selvittää mahdollisuutta vähentää koulujen valmistuskeittiöiden määrää. 
 

Päätös Päätösesitys hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
Kaupunginhallitus 12.02.2024 § 32  
  
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 

 
Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää esittää kaupunginvaltuustolle, että 

kaupunkikehityslautakunnalle annetaan tehtäväksi selvittää mahdollisuutta 
vähentää koulujen valmistuskeittiöiden määrää. 
 
Merkittiin pöytäkirjaan, että ennen pykälän käsittelyä pidettiin tekninen 
tauko ajalla 21.33-21.38.  
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
 
Kaupunginvaltuusto 19.02.2024 § 12  
  
 
Esittelijä Kaupunginhallituksen päätösesitys 

 
Päätösesitys Kaupunginvaltuusto päättää hyväksyä, että kaupunkikehityslautakunnalle 

annetaan tehtäväksi selvittää mahdollisuutta vähentää koulujen 
valmistuskeittiöiden määrää. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 



 

 

 
Kaupunkikehityslautakunta 19.03.2024 § 39  
  
 

Tilapalvelut on valmistellut sisäisesti selvitystyön toteuttamista sekä eri 
tapoja toteuttaa palvelut. Selvitystyön aikana on ilmennyt, että 
sidosryhmien kanssa on myös syytä tutkia tilaaja-palveluntuottaja malliin 
vaihtoehdot avoimella suhtautumisella. 
 
Tehtävän suorittamisen aikana tilapalvelut voi pyytää luottamushenkilöitä, 
sidosryhmien jäseniä sekä muita asiantuntijoita kuultavaksi tai 
työryhmätyöskentelyyn. 

 
Valmistelu ja lisätiedot: 
kaupunkikehitysjohtaja Ville Keränen 
ville.keranen(at)taidekaupunki.fi, puh. 044 097 9213 
 

Esittelijä Kaupunkikehitysjohtaja Ville Keränen 
 

Päätösesitys Valmistuskeittiöselvitys tuotetaan vuoden 2024 aikana. 
 

Päätös Päätösesitys hyväksyttiin yksimielisesti keskustelun jälkeen. 
 
 
Kaupunkikehityslautakunta 12.11.2024 § 132  
  

Tilapalvelut tilasi asiantuntijapalveluna toteutettavan selvityksen liittyen 
Mänttä-Vilppulan kaupungin tuottamien ruokapalveluiden 
järjestämistapoihin, palveluprosesseihin ja -verkostoon.  
 
Selvityksen tuella mitoitettiin Mänttä-Vilppulan ruokapalveluiden 
tuotantotavat ennakoitavissa olevien tulevaisuuden tarpeita ja taloudellisia 
realiteetteja vastaavaksi. 
 
Työhön on osallistettu muun muassa koko ruokapalveluiden henkilöstö. 
 
Kokouksessa selvitystyön tekijä esittelee suositukset valmistuskeittiöiden 
suhteen. Esitelmän tiivistelmä lähetetään oheismateriaalina. 

 
Valmistelu ja lisätiedot: 
kaupunkikehitysjohtaja Ville Keränen 
ville.keranen(at)taidekaupunki.fi, puh. 044 097 9213 
 

Esittelijä Kaupunkikehitysjohtaja Ville Keränen 
 

Päätösesitys Kaupunkikehityslautakunta merkitsee selvityksen tiedoksi ja esittää sitä 
kaupunginhallituksen kautta edelleen kaupunginvaltuustolle esiteltäväksi.  
 
Pykälän osalta pöytäkirja tarkastetaan kokouksessa. 
 

Käsittely kokouksessa Selvitystyön tekijä Anne Hautamäki ja puhtaus- ja ruokapalveluesihenkilö 
Tuula Kivimäki esittelivät asiaa ja poistuivat kokouksesta ennen asian 
käsittelyä ja päätöksentekoa.  

 
Päätös Päätösesitys hyväksyttiin yksimielisesti keskustelun jälkeen. 
 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 292  



 

 

  
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 

 
Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää 

 
 1. merkitä tiedoksi kaupunkikehityslautakunnan selvityksen; 

 
 2. lähettää selvityksen edelleen tiedoksi kaupunginvaltuustolle sekä 

sivistys- ja kulttuurilautakunnalle. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. Kaupunginhallitukselle lähetetään 
selvitys kokonaisuudessaan. 

 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 87    
1889/02.08.00/2024    
   

Ruokapalveluiden keittiöverkoston selvitystä tulee kokoukseen 
esittelemään selvityksen tekijä Anne Hautamäki.  
Selvitys oheismateriaalina. 

    
Esittelijä Kaupunginhallituksen päätösesitys 

 
Päätösesitys Kaupunginvaltuusto päättää merkitä tiedoksi ruokapalveluiden 

keittiöverkoston selvityksen. 
 
Käsittely kokouksessa Selvityksen tekijä Anne Hautamäki esitteli koulujen 

valmistuskeittiöselvityksen Teamsin välityksellä. 
 Puheenvuoroja käyttivät Tommi Aronen, Sari Päivärinta, Mira Anttila ja 
Ville Keränen. 

 
 Lasse Anttila esitti, että selvitys palautetaan valmisteluun. Puheenjohtaja 
totesi, että Lasse Anttilan esitys raukesi kannattamattomana. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
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Muutostalousarvio 2024 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 275  
  
 

Talousarviossa 2024 on määritelty, että käyttötalousosassa sitovana erinä 
ovat vastuualueiden toiminnalliset tavoitteet, määrärahat ja tuloarviot. 
Investointiosassa sitovana ovat määrärahat hankekohtaisena. Määrärahat 
ovat talousarviossa sitovina ulkoisin erin. Palvelualueiden sitovuustaso on 
vastuuyksikkötaso. 

  
Tässä muutostalousarvioesityksessä käsitellään talousarviomuutosta 
sitovien erien osalta. Kustannuspaikkojen välisiä määrärahasiirtoja ei 
pääsääntöisesti tehdä, mutta edellytetään talousarvion ohjeistuksen 
mukaisesti, että kustannuspaikkatasoinen toteutuma käsitellään ko. 
toimielimessä, johon nähden kustannuspaikka on sitova. 
 
Lisätalousarviolle voi syntyä tarve esimerkiksi yllättävän ja 
ennakoimattoman tapahtuman takia tai sen vuoksi että talousarviossa 
suunniteltu hankinta onkin lopullisessa kilpailutuksessa kalliimpi kuin mitä 
oletettiin. 

  
Muutostalousarvio käsitellään kokonaisuutena, jolloin on parempi 
mahdollisuus seurata lisätalousarvion vaikutuksia käyttötalouteen. 
Muutostalousarvio sisältää vuoden aikana lautakunnista tulleet 
lisämäärärahaesitykset, sekä nyt muutostalousarvioon oikaistut 
kaupunginhallituksen alaiset erät sekä rahoituksen osuuden muutokset. 
Muutostalousarvion yhteydessä on investointien muutostalousarvio. 

  
Lisätalousarviota vuoden 2024 aikana on esittänyt sivistys- ja 
kulttuurilautakunta -123 700 euron edestä sisältäen 
henkilöstömäärärahalisäyksiä 93 700 euroa ja asiantuntijapalvelujen ostoa 
-30 000 euroa. Näiden osalta valtuusto on myöntänyt lisätalousarvion 
7.10.2024 §69.  
 
Konsernipalveluiden osalta esitetään muutostalousarviona tulolisäys 
55 000 euroa tietohallintoon perustuen Pirhalta saatuihin korvauksiin 
tietohallintoliikenteen osalta. Summaa ei ole budjetoitu alunperin, koska 
hyvinvointialueen tietohallintoliikenteen siirtymisen aikataulu oli epävarma.  
Konsernipalveluiden osalta esitetään tietohallinnolle lisämäärärahaa 
kalustohankintaan -36 000 leasinglaitteiden jäännösarvon lunastusta 
varten. Konsernipalveluiden osalta muutostalousarvioesityksen 
nettovaikutus on +19 000 euroa.  
 
Verotuloihin esitetään 1,5 miljoonan euron lisäystä perustuen 
kohonneeseen veroennusteeseen vuoden 2024 osalta 
veroennustekehikon jaon mukaisesti. Valtionosuuksiin vuoden aikana 
tulleiden muutosten johdosta valtionosuuksia oikaistaan 65 443 eurolla 
valtiovarainministeriön ja OPH:n päätösten mukaisesti.  
 
Muutostalousarvion nettovaikutukset ovat yhteensä 1 460 743 euroa.  
 



 

 

Investointien lisämäärärahoihin on käsitelty valtuustossa 22.4.2024 §:ssä 
22 lisäyksenä 375 000 euroa. Tämän muutostalousarvion yhtyedessä 
vahvistetaan 22.4.2024 käsittelyssä olleet investointikohteen joiden 
lisätaloustarve on ollut 375 000. Investointiohjelmaan muutostalousarvion 
yhteydessä kirjataan yksilöidyiksi kohteiksi kaupunkikehityslautakunnan 
suunnitelman mukaan: 
Savosenmäen iv-koneen lämmöntalteenottourakka 
Savosenmäen koulun liikennöintijärjestelyt 
Vilppulan urheilutalon lämminvarasto 
Sarapihan palvelukeskuksen paloilmoitin järjestelmä. 
 
Kaupunkikehityslautakunta ei ole esittänyt käyttötalouteensa 
investoinneista poistoihin lisäystä kuten 22.4.2024 valtuuston päätöksessä 
on edellytetty. 
 
Investointien muutosta on käsitelty valtuustossa 17.6. 2024 §:ssä 42 
Vilppulan kotiseutumuseon osalta. Tällöin kustannusjakoa muutetiin niin, 
että rahoitusosuutta ja vastaavasti investointimenojen osuutta molempia 
pienennettiin, mutta kokonaissumma pysyi samana.  
 
Investointien toteutumavertailun mukaan lokakuun loppuun mennessä 
investointien toteutuma on 812 100 euroa.  Investointien 
kokonaiskustannusarvoksi on lisätalousarvion kanssa määritelty 2 430 000 
euroa, joten kokonaisuuten investoinnit eivät tule ylittymään. Investointien 
loppuvuoteen painottumisen vuoksi määrärahasiirtoja ei kuitenkaan voida 
vielä toteuttaa eikä mahdollisten lisämäärärahojen tarvetta arvioida.  
 
Valmistelu ja lisätiedot: 
talousjohtaja Hanna-Maija Oksanen, 
hanna-maija.oksanen(at)taidekaupunki.fi, puh. 044 728 8651 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 
 

Päätösesitys 1. Kaupunginhallitus esittää valtuustolle hyväksyttäväksi 
muutostalousarvion käyttötalouteen liitteen mukaisena.  
 
2. Kaupunginhallitus esittää valtuustolle, että investointiohjelman 
lopullisena lisämäärärahamuutoksena hyväksytään aiemmin käsittelyssä 
olleet Savosenmäen koulun iv-koneen lämmön talteenotto, Savosenmäen 
koulun liikennöintijärjestelyt, Vilppulan urheilutalon lämmin varasto ja 
Sarapihan palvelukeskuksen paloilmoitinjärjestelmä sekä määrärahojen 
muutoksena tulojen ja menojen suhteena Vilppulan kotiseutumuseon 
määrärahat. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 88    
1438/02.02.00/2023    
 
Esittelijä Kaupunginhallituksen päätösesitys 

 
Päätösesitys Kaupunginvaltuusto päättää hyväksyä 

 
1.  muutostalousarvion käyttötalouteen liitteen mukaisena; 
 
2.  investointiohjelman lopullisena lisämäärärahamuutoksena hyväksytään 
aiemmin käsittelyssä olleet Savosenmäen koulun iv-koneen lämmön 



 

 

talteenotto, Savosenmäen koulun liikennöintijärjestelyt, Vilppulan 
urheilutalon lämmin varasto ja Sarapihan palvelukeskuksen 
paloilmoitinjärjestelmä sekä määrärahojen muutoksena tulojen ja menojen 
suhteena Vilppulan kotiseutumuseon määrärahat. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Liitteet 

Liite 1 MuutosTa2024 
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Osavuosikatsaus 1.1.-30.9.2024 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 276  
  

Kaupungin palvelualueet ovat laatineet osavuosikatsauksen vuoden 2024 
kolmannelta kvartaalilta. Osavuosikatsauksessa tarkastellaan kaupungin 
talousarvion ja toiminnallisten tavoitteiden toteutumista sekä toiminnassa 
tapahtuneita keskeisiä asioita. 
  
Osavuosikatsauksessa on esitetty tammi-syyskuun ajalta käyttötalousosan 
tuloslaskelma. Toimintatuotot ja toimintakulut on esitelty niin ikään 
palvelualueittain talousarvion sitovuustasojen mukaisesti. Lisäksi 
osavuosikatsauksessa on tarkasteltu verotulojen kehitystä, 
työllisyystilannetta ja tytäryhtiöiden taloutta ja talousarvion tavoitteiden 
toteutumista yhtiöiden oman raportoinnin mukaisesti. 
  
Valmistelu ja lisätiedot: 
talousjohtaja Hanna-Maija Oksanen, 
hanna-maija.oksanen(at)taidekaupunki.fi, puh. 044 728 8651 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 
 

Päätösesitys Kaupunginhallitus merkitsee osavuosikatsauksen tiedokseen ja esittää sen 
tiedoksi valtuustolle, sivistys- ja kulttuurilautakunnalle, 
kaupunkikehityslautakunnalle sekä tarkastuslautakunnalle. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 89    
1947/02.02.02/2024    
 
Esittelijä Kaupunginhallituksen päätösesitys 

 
Päätösesitys Kaupunginvaltuusto päättää merkitä osavuosikatsauksen 1.1.-30.9.2024 

tiedoksi saaduksi. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Liitteet 

Liite 2 Osavuosikatsaus Q3 2024 
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Talousarvio 2025 ja taloussuunnitelma 2026-2027 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 277  
  
 

Kuntalain 110 §:n mukaan valtuuston on vuoden loppuun mennessä 
hyväksyttävä seuraavaksi kalenterivuodeksi talousarvio. 
Sen hyväksymisen yhteydessä on hyväksyttävä myös kolmea tai 
useampaa vuotta koskeva taloussuunnitelma, jonka ensimmäinen vuosi on 
talousarviovuosi. Talousarviossa ja -suunnitelmassa laaditaan siten, että 
se toteuttaa kuntastrategiaa ja hyväksytään kunnan toiminnalliset ja 
taloudelliset tavoitteet. Talousarvio ja -suunnitelma on laadittava siten, että 
edellytykset kunnan tehtävien hoitamiseen turvataan. Talousarvioon 
otetaan toiminnallisten tavoitteiden edellyttämät määrärahat ja tuloarviot 
sekä siinä osoitetaan, miten rahoitustarve katetaan. Taloussuunnitelman 
on oltava tasapainossa tai ylijäämäinen. Kunnan taseeseen kertynyt 
alijäämä tulee kattaa enintään neljän vuoden kuluessa tilinpäätöksen 
vahvistamista seuraavan vuoden alusta lukien. 
  
Kaupunginhallitus käsitteli talousarvion laatimisen perusteita 1.7.2024 
antamalla laadintaohjeet ja suunnitteluraamin. Suunnitteluraami ohjeisti 
laatimaan talousarvion ylijäämäisenä vuoden 2024 talousarvioon, 
ennakoituun toteutumaan ja vuoden 2023 tilinpäätöksen 
toimintakatteeseen perustuen, huomioiden1% palkkakorotukset ja 
huomioimaan laatimisessa tasapainottamisohjelmaan kirjatut säästöt. 
Talousarvioraami ei sisältänyt pysyvien vastaavien myyntivoittoa tai 
korotusta veroprosentteihin vaan verotulot huomioitiin nykyisten 
prosenttien mukaisesti. 
  
Lautakunnat, hallitus, johtoryhmät ja valtuusto ovat käsitelleet talousarviota 
kokouksissa ja seminaareissa. Kaupunginhallitus käsitteli 
kaupunginjohtajan talousarvioesityksen 28.10.2024 kokouksessaan. Tuo 
esitys piti sisällään jo tarkennukset ja korjaukset lautakuntien esityksiin ja 
hyväksyttiin sellaisenaan, lukuun ottamatta investointiohjelmaan tehtyihin 
930 000 euron nettomuutoksiin. Tähän talousarvioon on tulosvaikutteisesti 
oikaistu investointimuutoksista johtuneet poistovaikutukset. 
  
Talousarvio on laadittu lautakuntatasolla sitovaksi valtuustoon nähden ja 
vastuualuetasolla sitovaksi hallitukseen nähden. Määrärahat ja tavoitteet 
esitetään talousarviossa vastuualuetasoisesti. Poikkeuksena sitovuus 
asetteluun on kaupunginhallituksen alainen konsernipalvelut, joka on 
sitova valtuustoon nähden ja sen alla olevat osavastuualueet hallitukseen 
nähden. Konsernipalvelut esitetään talousarviokirjassa kokonaisuutena. 
  
Talousarvio on laadittu sitovaksi ulkoisten määrärahojensa ja 
tuloarvioidensa osalta. Sisäiset erät on budjetoitu. Sisäisä eriä ovat 
yksiköiden välisten palvelujen kustannuslaskenta esimerkiksi vuokrien tai 
ateria- ja siivouspalvelujen osalta. Sisäisten erien on tarkoitus osoittaa 
kunkin yksikön todelliset toiminnan kannalta välttämättömät menot, mutta 
sisäiset erät eivät vaikuta talousarvion tuloksen muodostumiseen. 
  
Talousarvio on laadittu kaupunginvaltuuston hyväksymän strategian 
mukaisena. Talousarviossa on esitetty palvelualueiden strategian mukaiset 



 

 

toimenpiteet vastuualueittain valtuustoon nähden sitovina. 
Tarkastuslautakunta on arviointikertomuksessa ottanut kantaa talousarvion 
tavoitteiden ja mittareiden käsittelyyn. Tavoitteiden ja toimintaa mittaavien 
mittareiden kehitystyö on jatkuvaa ja sitä pyritään kehittämään niin, että 
mittarit kertovat mahdollisimman hyvin strategian toteutumisesta. 
  
Vuoden 2025 talousarvioesitys on ylijäämäinen 533 501 euroa. 
Vuonna 2025 kiinteistöveroprosentit ovat: yleinen kiinteistövero 1,10 %, 
vakituinen asuinrakennus 0,60 %, muut kuin vakituiset asuinrakennukset 
1,15 %, yleishyödylliset yhteisöt 0,00 % ja voimalaitokset 3,10 % sekä 
maapohja 1,30%.  Kiinteistöveroprosentit ovat samat kuin vuonna 2024, 
voimalaitosten kiinteistöveroa lukuun ottamatta. Verotulojen arvioinnissa 
on käytetty hyväksi Kuntaliiton veroennustekehikkoa soveltaen.  
  
Valtionosuudet perustuvat valtiovarainministeriön tekemiin laskelmiin. 
Valtionosuuslaskelmissa on huomioitu verotuloihin perustuva tasaus ja 
veromenetysten korvaus. Valtionosuuksien yhteydessä huomioidaan ja 
maksetaan tai peritään myös kotikuntakorvauksen netto-
osuus. Valtionosuudet ovat talousarviossa 703 686 euroa. Muutos 
parempaan edellisestä vuodesta tulee työllisyyseristä. 
  
Poistojen ja arvonalentumisten ei ennakoida merkittävästi kasvavan 
nykyisestä tasosta, sillä investointiesitys investointien nettomenoista on 2,8 
miljoonaa euroa. 
  
Investoinnit tullaan rahoittamaan lainarahalla ja kassalla. Uutta lainaa 
ennakoidaan tarvittavan ensi vuonna 2-4 miljoonaa euroa. Pitkäaikaiset 
lainat vähenevät ja lainakannan ennakoidaan vuoden 2024 lopussa olevan 
26 miljoonaa euroa.   
  
Talousarvioesityksen vuodelle 2025 ja seuraaville kahdelle 
suunnitelmavuodelle voidaan sanoa olevan tasapainossa, perustuen 
vuoden 2025 hyvään tulosarvioon. Suunnitelma vuosien osalta 
talousennuste on alijäämäinen. 
 
Tasapainotusohjelman mukaan laadittu talousarvio on realistinen. 
Valtionosuudet oikaistaan vastaamaan tarkennettuja päätöksiä vuoden 
2025 alussa. Talousarviossa tämä on huomioitu varovaisuusperiaatteen 
mukaisesti.   
  
Talousarvion liitteenä esitetään henkilöstösuunnitelma talousarviovuodelle 
2025. Henkilöstösuunnitelma on laadittu toimialojen suunnitelmien 
pohjalta, mitkä esitetään myös talousarviokirjassa. Mahdolliset poikkeamat 
on oikaistu ja suunnitelmaa henkilöstön osalta käytetään vuoden 2025 
osalta ohjaavana asiakirjana. 

 
Valmistelu ja lisätiedot: 

         talousjohtaja Hanna-Maija Oksanen,  
hanna-maija.oksanen(at)taidekaupunki.fi, 044 728 8651 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 
 

Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää esittää valtuustolle hyväksyttäväksi talousarvion 
2025 liitteineen.  
 
Kaupunginhallitus valtuuttaa talousjohtajan tekemään tarvittaessa 
talousarvioon mahdolliset tekniset korjaukset. 

 



 

 

Käsittely kokouksessa Keskustelun kuluessa Mira Anttila esitti, että konsernipalveluiden 
strategisen tavoitteen 1. Tasapainoinen talous kaiken päätöksenteon 
perustana toiminnallinen tavoite muutetaan seuraavaksi: Työttömyysaste 
on alempi kuin 2024. Selitystekstiin lisättiin  seuraava lause:  Kaupungin ja 
työllisyysalueen yhteistyön haetaan pienempää työttömyysprosenttia. 
Puheenjohtaja tiedusteli voidaanko muutos hyväksyä yksimielisesti. Koska 
vastustavia puheenvuoroja ei tullut, puheenjohtaja totesi Mira Anttilan 
esityksen tulleen kaupunginhallituksen päätökseksi.  

 
 Keskustelun kuluessa Mira Anttila esitti, että kohdassa 2. strateginen 

tavoite Yrityspalveluiden kehittäminen elinvoiman ja hyvinvoinnin veturina 
mittari muutetaan muotoon Kaupungin ja yrittäjien yhteistyön kehittäminen 
ja laajentaminen tukee kaupungin elinvoiman kehittämistä. mm. 
yrittäjäinfojen kautta. Mittariksi muutetaan yritysinfo pidetty kyllä/ei. 
Tavoitteen selitysteksti muutettiin kuulumaan seuraavasti: Kaupungin ja 
yrittäjien yhteistyön kehittäminen ja laajentaminen mm. yrittäjäinfojen 
kautta. Mittarina on yritysinfojen toteutuminen (1 yritysinfo toteutettu 
vuonna 2025). Puheenjohtaja tiedusteli voidaanko muutos hyväksyä 
yksimielisesti. Koska vastustavia puheenvuoroja ei tullut, puheenjohtaja 
totesi Mira Anttilan esityksen tulleen kaupunginhallituksen päätökseksi. 

 
  Keskustelun kuluessa Mira Anttila esitti, että kohdassa 3. strateginen 

tavoite Yritysmyönteinen ajattelutapa- yrityspalveluiden kehittäminen 
elinvoiman ja hyvinvoinnin veturina tavoitteina tulisi olla kuntalaiskyselyyn 
vastaamisaktiivisuus. Keskustelun aikana esitettiin, että tavoitteeksi 
asetetaan kuntalaiskyselyn toteuttaminen kyllä/ei. Puheenjohtaja kysyi, 
että voidaanko tavoite ja mittari hyväksyä laaditussa muodossa. Koska 
vastustavia puheenvuoroja ei tullut, puheenjohtaja totesi, että korjaus 
tehdään yksimielisesti. 

 
 Hyte-työhön lisättiin yksimielisesti lause: Hyte-työn onnistumista seurataan 

lakisääteisellä hyvinvointisuunnitelmalla ja hyvinvointikertomuksella. 
 
 Talousarviotekstistä poistetaan Mäntänvuoren kuntaradan laajentaminen ja 

tasapainoparkin toteuttaminen. 
 
 Talousarviotekstistä muutetaan jäähalliyhtiötä koskeva kappale. Jäähallin 

toiminnan kehittämisestä vastaa kaupunkikonserniin kuuluva Mäntän 
Jääarena Oy. 

 
 Lisätään liikuntapalveluiden hallinnoimat kuntosalit tavoitetaulukkoon. 
 
 Kaupunkikehityslautakunnan tavoitteisiin sote- ja pelarakennusten 

yhtiöittäminen kokonaistaloudellisuus huomioiden muutettiin mittariksi 
vertailuluku toimintakate 2024 % 

 
 Kaupunkikehityslautakunnan tavoitteisiin Hankintatoimen kehittäminen 

yhteistyössä yritysten kanssa elinvoimajaoston kautta; Hankintakalenterin 
käyttöönotto muutettiin mittariksi Hankintakalenterin käyttöönotto kyllä/ei. 

 
 Investoinnit hankeryhmä 5. Pohjaslahden laituri kuvaukseksi muutettiin, 

maalaiturin korjaus. 
 
 Investoinnit hankeryhmä 5. Tehtaankadun ja Länsirantatien 

liittymäjärjestely investoinnin kustannukseen lisätään 150.000 euroa.  
 



 

 

Päätös Hyväksyttiin muutetusti. Merkittiin, että Sari Päivärinta oli poissa 
kokouksesta klo 18:36-18:39, Marko Kuronen poistui kokouksesta klo 
18:50 ja Arto Pirttilahti poistui klo 19:02. 

 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 90    
2018/02.02.00/2024    
 
Esittelijä Kaupunginhallituksen päätösesitys 

 
Päätösesitys Kaupunginvaltuusto päättää; 

 
1. hyväksyä talousarvion vuodelle 2025 sekä taloussuunnitelman vuosille 
2026-2027 kaupunginhallituksen päätöksen mukaisesti; 
 
2. antaa talousjohtajalle valtuudet tehdä tarvittaessa talousarvioon 
mahdolliset tekniset korjaukset. 

 
Käsittely kokouksessa Kaupunginjohtaja Anne Heusala käytti puheenvuoron.  
 

Talousjohtaja Hanna-Maija Oksanen selosti talouusarviota 2025 ja 
taloussuunnitelmaa 2026-2027. 
 
Ryhmäpuheenvuoroja käyttivät: 
Sosiaalidemokraattien valtuustoryhmä, Tommi Aronen 
Keskustan valtuustoryhmä, Mikko Kivilahti 
Perussuomalaisten valtuustoryhmä, Marko Kuronen 
Kokoomuksen valtuustoryhmä, Sami Kouvonen 
Vihreiden valtuustoryhmä, Henna Hakala 
Kristillisdemokraattien valtuustoryhmä, Timo Rauhalammi 
Suunta, Alli Mäkinen. 
 
Yleiskeskustelussa puheenvuoroja käyttivät Lasse Anttila, Arto Lampinen 
ja Mira Anttila.   
 
Merkittiin, että poissa kokouksesta oli Mauri Matilainen klo 19:12-19:18 ja 
Marko Kuronen klo 19:35-19:40. 

 
Puheenjohtaja esitti, että talousarvio käsitellään luvuittain. 
Toimintatapaesitys hyväksyttiin ja talousarvio käsiteltiin luvuittain. 
 
Kysymyksiä esittivät Mikko Kivilahti ja Arto Lampinen. Vastauksen antoivat 
sivistysjohtaja Kari Tolonen ja talousjohtaja Hanna-Maija Oksanen.  
 
Investointiosioissa puheenvuoroja käyttivät Alli Mäkinen ja Tommi Aronen. 
  

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Liitteet 

Liite 3 Talousarvio 2025 ja taloussuunnitelma 2026-2027 
Liite 4 Ei-julkinen asiakirja 
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Hallintosäännön päivittäminen 1.1.2025 alkaen 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 288  
  
 

Kunnassa on oltava hallintosääntö, jonka vähimmäissisällön määrittelee 
kuntalain (410/2015) 90 §. Hallintosääntöön voidaan ottaa 
vähimmäissisällön lisäksi kunnan omia määräyksiä, jotka eivät ole 
ristiriidassa lainsäädännön kanssa.  
 
Hallintosääntö on kunnan hallinnon ja toiminnan keskeinen ohjausväline. 
Hallintosäännössä määrätään kunnan eri viranomaisten toimivallan jaosta 
ja tehtävistä. Kunnan toimivallalla tarkoitetaan kunnan hoidettavaksi lain 
mukaan tai muuten kuuluvia asioita, joissa kunta voi tehdä tai joissa sen 
edellytetään tekevän päätöksiä.  
 
Perustilassa toimivalta kuuluu valtuustolle. Valtuusto tekee toimivallan 
siirtoa koskevat päätökset aina hallintosäännöllä. Päättäessään 
hallintosäännöstä valtuusto samalla määrittelee oman asemansa kunnan 
päätösvallan suhteen, päättää toimielinten ja viranhaltijoiden välisestä 
työnjaosta ja ratkaisee, annetaanko kunnan viranomaiselle valta omalla 
päätöksellään siirtää toimivaltaansa edelleen.  
 
Kunnan johtaminen jakaantuu poliittiseen johtamiseen ja 
ammattijohtamiseen. Poliittiseen johtamiseen kuuluu tavoitteenasettelu 
sekä päätöksentekoa ohjaavien linjausten tekeminen. Ammatillinen 
johtaminen on poliittisen päätöksenteon apuna toimivan valmistelu- ja 
täytäntöönpano-organisaation johtamista. Johtamisvastuussa olevien 
roolien tulisi olla selkeät, ja johtamisen rakenteiden ja toimintatapojen 
määriteltyjä ja niihin on sitouduttava.  
 
Mänttä-Vilppulan valtuusto on hyväksynyt nykyisen hallintosäännön pohjan 
29.3.2021, jonka jälkeen hallintosääntöä on päivitetty 25.4.2022 ja 
1.1.2023.   
 
Hallintosäännön muutostarve on syntynyttäydennystarpeiden,  
muuttuneiden vastuiden, tehtävämuutosten ja uudelleenjärjestelyjen 
vuoksi. Hallintosääntöön on kirjoitettu muutosten edellyttämä toimivallan 
siirto ja poistettu 1.1.2025 poistuvat toiminnot. Sen lisäksi hallintosääntöä 
on selkeytetty joidenkin toimielinten ja viranhaltijoiden toimivallan osalta 
sekä korjattu luettavampaan kielimuotoon. 
 
Hallintosääntöä päivitettäessä on tiedostettu tulevat hallintosäännön 
päivitystarpeet kuten meneillään oleva rakentamislain uudistuksen 
korjaaminen, uusi alueidekäyttölaki ja muutokset perusopetuslakiin. 
Lakivalmistelun keskeneräisyydestä johtuen näistä johtuvat muutokset 
hallintosääntöön tulevat päätöskäsittelyyn heti kun se on mahdollista. 
 
Esityslistan liitteenä on hallintosäännön luonnos, jossa tehdyt muutokset 
ovat merkitty punaisella ja muuttuneet tai poistettavat määräykset ovat 
yliviivattu. Siirretyt kohdat on merkitty vihreällä. Päätöksenteon jälkeen 
hallintosäännöstä tuotetaan muutosmerkinnöistä stilisoitu versio 
työkäyttöön.  



 

 

 
Valmistelu ja lisätiedot: 
hallintojohtaja Anitta Hietaniemi  
anitta.hietaniemi(at)taidekaupunki.fi, p. 044 097 9202 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 
 

Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää esittää valtuustolle, että  
 
1. valtuusto hyväksyy päivitetyn hallintosäännön; 
 
2. päivitetty hallintosääntö tulee voimaan 1.1.2025 alkaen ja; 
 
3. hallintojohtajalle annetaan valtuudet tehdä hallintosääntöön pieniä 
teknisiä korjauksia. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 91    
2260/00.01.01/2024    
 

 
Esittelijä Kaupunginhallituksen päätösesitys 

 
Päätösesitys Kaupunginvaltuusto päättää, että 

 
1. valtuusto hyväksyy päivitetyn hallintosäännön; 
 
2. päivitetty hallintosääntö tulee voimaan 1.1.2025 alkaen ja; 
 
3. hallintojohtajalle annetaan valtuudet tehdä hallintosääntöön pieniä 
teknisiä korjauksia 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Liitteet 

Liite 5 Hallintosääntö 1.1.2025 alkaen 

mailto:anitta.hietaniemi@taidekaupunki.fi
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Suunnitelma kaupunginhallituksen ja kaupunginvaltuuston kokouspäiviksi keväälle 2025 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 280  
  

Kaupunginhallituksen kokoukset 
 
Hallintosäännön 128 §:n mukaan toimielin päättää kokoustensa ajan ja 
paikan. Kokous pidetään myös, milloin puheenjohtaja katsoo kokouksen 
tarpeelliseksi tai enemmistö toimielimen jäsenistä tekee puheenjohtajalle 
esityksen kokouksen pitämisestä ilmoittamansa asian käsittelyä varten. 
Tällöin puheenjohtaja määrää kokousajan. Puheenjohtaja voi perustellusta 
syystä peruuttaa kokouksen. 
 
Kaupunginhallituksen kokoukset pidetään pääsääntöisesti maanantaisin 
alkaen klo 17.00 kaupunginhallituksen kokoushuoneessa. 
 
Kaupunginvaltuuston kokoukset 
 
Kuntalain 94 §:n mukaan valtuusto kokoontuu päättäminään aikoina ja       
myös silloin, kun valtuuston puheenjohtaja katsoo sen tarpeelliseksi.  
Valtuusto on kutsuttava koolle myös kunnanhallituksen tai vähintään 
neljäsosan valtuutetuista sitä pyytäessä ilmoittamansa asian käsittelyä 
varten. Tällainen asia on valmisteltava kiireellisesti. 
 
Kaupunginvaltuuston kokoukset pidetään pääsääntöisesti maanantaisin 
kaupunginvaltuuston istuntosalissa alkaen klo 18.00. 
 
Kokouspäivien valintaan vaikuttaa tilinpäätöksen, talousarvion ja 
veroprosenttien valmistelun aikataulu. 
 
Valtuustokauden vuoden 2025 kevätkauden kokoukset on suunniteltu 
pidettäväksi seuraavasti: 
 

Kaupunginhallitus Kaupunginvaltuusto 
  

20.1.2025 27.1.2025 
  

3.2.2025  
17.2.2025  

  
10.3.2025 17.3.2025 
31.3.2025  

  
28.4.2025  

    
 12.5.2025 

19.5.2025 26.5.2025 
  

9.6.2025  
  
 



 

 

 
 
 
 
 
Valmistelu ja lisätiedot: 
Hallintojohtaja Anitta Hietaniemi 
anitta.hietaniemi(at)taidekaupunki.fi, puh. 040 185 1275 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 
 

Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää:  
 
1. hyväksyä suunnitelman kaupunginhallituksen kokouspäivistä, joihin se 
voi tarvittaessa tehdä muutoksia;  
2. esittää, että kaupunginvaltuusto merkitsee suunnitelman 
kaupunginhallituksen kevään 2025 kokouspäivistä tiedoksi;  
3. esittää, että kaupunginvaltuusto hyväksyy suunnitelman 
kaupunginvaltuuston kokouspäivistä keväällä 2025. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 92    
1051/00.01.02/2022    
 
Esittelijä Kaupunginhallituksen päätösesitys 

 
Päätösesitys Kaupunginvaltuusto päättää 

 
1. merkitä suunnitelman kaupunginhallituksen kevään 2025 kokouspäivistä 
tiedoksi;  
 
2. hyväksyä suunnitelman kaupunginvaltuuston kokouspäivistä keväällä 
2025. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
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Ryhmävaltuustoaloite kuntalaiskyselystä 
 
Kaupunginvaltuusto 19.02.2024 § 15  
  
 

Seppo Tamminen luki valtuustossa perussuomalaisten valtuustoaloitteen. 
 
Arvoisa puheenjohtaja, hyvät valtuutetut sekä viranhaltiat ja muut kokousta 
seuraavat vieraat! 
 
Sanotaan julkisesti, että päätäntä kaupungissamme on ollut aina avointa ja 
läpinäkyvää. Onko se ollut sitä kaupunkilaisten silmin katsottuna? 
 
Minkälaisena kaupunkilaiset näkevät päätöksenteon avoimuuden sekä 
läpinäkyvyyden nykytilanteen, ovatko ne parantuneet vai heikentyneet 
menneistä vuosista.  
 
Perussuomalaiset valtuustoryhmä esittää kaupunkia tekemään 
kuntalaiskyselyn edelle mainitusta aiheesta. Tarkasteluajaksi voisi olla 
vaikka esim. nykyinen ja kaksi edellistä valtuustokautta.  
 
Valtuustoaloitteen ovat allekirjoittaneet Seppo Tamminen, Marko Kuronen, 
Sari Päivärinta ja Jari Mäkinen. 
 
Valtuustoaloite liitteenä.  
 

Päätös Kaupunginvaltuusto päätti lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallituksen 
valmisteltavaksi. 

 
Kaupunginhallitus 04.03.2024 § 62  
  
 

Hallintosäännön 121 §:n mukaan valtuustoaloitetta ei oteta heti 
käsiteltäväksi, vaan se lähetetään kaupunginhallitukseen valmisteltavaksi. 
Kaupunginhallituksen tulee ottaa aloite käsittelyyn viivytyksettä. 
 
Valmistelu ja lisätiedot: 
talouspäällikkö Hanna-Maija Oksanen 
hanna-maija.oksanen(at)taidekaupunki.fi, puh. 044 728 8651 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 
 

Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää ohjata valtuustoaloitteen johtoryhmän 
valmisteltavaksi. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 294  
  
 

Mänttä-Vilppulassa toteutettiin strategian mukaisesti kuntalaiskysely 
helmikuussa 2024. Kyselyn tavoitteena oli kartoittaa asukkaiden 



 

 

tuntemusta viihtyisyydestä, turvallisuudesta, osallisuudesta sekä 
tyytyväisyyttä palveluihin. Kuntalaiskyselyllä mitattiin ajankohtaisesti sen 
hetkistä arviota palveluista. Kyselyssa pyydettiin arvioimaan palveluja 
viimeisen 12 kuukauden perusteella. 
Kysely on tarkoitus toteuttaa jatkossa säännöllisesti ja tuloksia käytetään 
toiminnan kehittämiseen, palvelujen saatavuuden arviointiin sekä 
hyödynnetään neuvotteluissa yhteistyötahojen kanssa. 
 
Ensimmäiseen kuntalaiskyselyyn vastasi 186 kaupunkilaista tai vapaa-
ajanasukasta. Vastaajista suurin osa oli 45-vuotiaita työelämässä tai 
eläkkeellä olevia taajamassa asuvia. Kehittämiskohteina kyselyssä nousi 
katujen ja yleisten alueiden ylläpito, viestintä sekä positiiviseen 
kuntakuvaan ja yhtenäisyyteen panostaminen. 
 
Kuntalaiskyselyä voidaan täydentää ajankohtaislla teemoilla ja aiheilla aina 
vuosittain. Kyselyyn voidaan myös liittää valtuustoaloitteessa esitetty 
tarkastelun kohde; päätöksenteon avoimuus.  
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 
 

Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää, että kuntalaiskyselyssä 2025 nostetaan esiin 
päätöksenteon avoimuus yhtenä arvioitavana kohteena. Kyselypohjana 
hyödynnetään muutoin vuonna 2024 toteutettua kyselyä arvioiden 
vertailtavuuden vuoksi.  
 
Kaupunginhallitus esittää valtuustolle, että aloite on loppuun käsitelty. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 93    
1831/00.01.03/2024    
 
Esittelijä Kaupunginhallituksen päätösesitys 

 
Päätösesitys Kaupunginvaltuusto päättää merkitä tiedoksi kaupunginhallituksen 

päätöksen ja toteaa, että aloite on loppuun käsitelty. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Liitteet 

Liite 6 Valtuustoaloite 19.2.2024 / Perussuomalaiset / 
Ryhmävaltuustoaloite kuntalaiskyselystä (päätöksenteon 
avoimuus) 



 
Mänttä-Vilppula Pöytäkirja 7/2024  24 
 
   
 

 

 
Valtuustoaloite ympäristölupa edellytykseksi Mänttä-Vilppulan Metsomäkeen suunnitteilla 
olevaan tuulivoimahankkeeseen ennen rakennusluvan myöntämistä 
 
Kaupunginvaltuusto 22.04.2024 § 31  
  

Piia Koivunen luki keskustapuolueen valtuustoryhmän aloitteen, joka 
kuuluu seuraavasti: 
 
Vakiintuneen oikeuskäytännön mukaan tuulivoimaloiden meluhaittoja on 
mahdollista hallita ainoastaan ympäristölupamääräyksillä. Lainsäätäjä on 
jättänyt sekä vastuun tuulivoiman sijoittamisesta että sijoituspäätösten 
seurauksista yksin kuntapäättäjille. 
 
Mänttä-Vilppulan kaupunginhallitus päättänyt käynnistää Metsomäen 
tuulivoimaosayleiskaavan laatimisen Eurowind Energy Oy:n aloitteesta. 
Alue sijaitsee Mänttä-Vilppulan ja Keuruun rajalla, ja ympäristövaikutukset 
ulottuvat myös Keuruun puolelle. Kuntapäättäjien tulisi myös muistaa, että 
kuntarajan ylittyminen ei vapauta heitä vastuusta, jos haittoja aiheutuu 
naapurikunnan asukkaille. 
 
Suomessa ympäristön pilaantumisen ehkäisemisestä säädetään 
ympäristönsuojelulailla (YSL 527/2014), jonka keskeisin instrumentti on 
ympäristölupajärjestelmä. YSL:n liite 1 sisältää luettelon toiminnoista, jotka 
edellyttävät aina ympäristölupaa. Lisäksi toiminta voi olla luvanvaraista 
myös yleisimmin määriteltyjen edellytysten täyttyessä.  
 
Tuulivoimatuotanto ei sisälly ympäristönsuojelulain listaan aina 
luvanvaraisista toiminnoista, joten luvan tarvetta on arvioitava YSL:n 
yleisten kriteerien valossa (YSL 527/2014 27 S). Ympäristölupa on oltava 
toimintaan, josta saattaa ympäristössä aiheutua naapurussuhdelain 17 
S:ssä tarkoitettua kohtuutonta rasitusta. 
 
Kunnan viranomaisilla on terveydensuojelu- ja ympäristönsuojelulaissa 
säädetty velvollisuus ryhtyä toimenpiteisiin, jos tuulivoimaloiden 
toiminnasta aiheutuu haittaa ihmisille tai ympäristölle. 
Terveydensuojelulain 27 §:ssä säädetään, että jos asunnossa esiintyy 
sellaista melua, että siitä voi aiheutua terveyshaittaa asunnossa 
oleskeleville, viranomaisen on ryhdyttävä viipymättä toimenpiteisiin haitan 
ja siihen johtaneiden tekijöiden selvittämiseksi, poistamiseksi tai 
rajoittamiseksi. 
 
Ympäristöministeriö on antanut melun mallintamista koskevan ohjeen, joka 
on kuitenkin peräisin ajalta, jolloin voimalat olivat oleellisesti nykyisiä 
pienempiä sekä teholtaan että kooltaan. Tuulivoimamelu on pääasiassa 
lapojen pyörimisliikkeen aiheuttamasta ilmanvastuksesta johtuvaa niin 
sanottua aerodynaamista melua, joka on luonnollisesti sitä 
voimakkaampaa, mitä pidemmät ja leveämmät lavat tuulivoimalassa on. 
Talvella myös lapojen jäätyminen lisää melua. 
 
Melumallinnus on laskennallinen arvio tuulivoimalan aiheuttaman melun 
leviämisestä ympäristöönsä vakio-olosuhteissa (lämpötila 15 astetta, 
suhteellinen kosteus 70 0/0), jotka käytännössä harvoin toteutuvat. 
Todellisuudessa sääolosuhteet sekä vuoden- ja vuorokaudenaika 



 

 

vaikuttavat erittäin suuresti melun leviämiseen sekä melulle altistuvassa 
kohteessa toteutuviin melutasoihin. Mallinnuksissa ei myöskään yleensä 
huomioida ollenkaan tuulivoimamelun erityispiirteitä. 
 
Asuntojen sisämelutasoja ei tuulivoimakaavoituksen yhteydessä 
mallinneta, vaan oletetaan, että jos melumallinnuksen mukainen 
ulkomelutaso tarkasteltavassa kohteessa jää alle 40 dB:n, myöskin 
asumisterveysasetuksessa määrätyt sisämelutason toimenpiderajat sekä 
nukkumiseen tarkoitetuille tiloille säädetty yöajan raja-arvo 25 dB alittuvat. 
Käytännössä näin ei kuitenkaan välttämättä ole. Valtioneuvoston 
rahoittaman, keväällä 2020 valmistuneen Tuulivoimaloiden infraääni ja 
terveys tutkimuksen yhteydessä tehtiin pitkäaikaiset, lähes vuoden 
kestäneet melumittaukset kahden tuulivoimala alueen läheisyydessä 1500 
ja 1600 metrin etäisyydellä lähimmistä tuulivoimaloista sijaitsevissa 
asuinrakennuksissa. Molemmissa mittauspisteissä nukkumiseen 
tarkoitetuille tiloille säädetty raja-arvo ylittyi reilusti. Melumallinnusten 
mukaan sallittujen melutasojen ei pitänyt ylittyä kummassakaan 
asunnossa. (Lähde: Tuulivoimaloiden infraääni ja terveys, Policy Brief, 
Valtioneuvoston selvitys- ja tutkimustoiminta 11/2020). 
 
Edellä kerrottujen esimerkkien perusteella on mahdollista, että sallitut 
melutasot tulevat ylittymään Kolhossa ja Keuruulla ainakin niissä 
asuinrakennuksissa, jotka sijaitsevat tuulivoimaloiden läheisyydessä. 
 
Ympäristölupaa voidaan edellyttää joko ennen voimaloiden käyttöönottoa 
tai hallintopakkomenettelyllä toiminnan aikana. Toiminnan käynnistyttyä 
ympäristöluvan voimaan saaminen on kuitenkin äärimmäisen 
monimutkainen ja monia valituskelpoisia päätösvaiheita sisältävä prosessi, 
jonka ollessa kesken meluhaitoille ei voida tehdä mitään, ja vuosien 
odottelu on meluhaitoista kärsiville asukkaille täysin kohtuutonta. Siksi 
ympäristölupaa kannattaa edellyttää ennen voimaloiden käyttöönottoa. 
 
Ympäristöluvassa asetetaan tuulivoimaloiden toiminnalle reunaehdot. 
Ympäristölupa suojaa asukkaita kohtuuttomilta haitoilta, ja antaa 
viranomaiselle keinot toimia, mikäli haittoja kaikesta huolimatta aiheutuu. 
Tuulivoimayhtiöllekään ei ole ympäristöluvasta haittaa, mikäli toiminta 
pysyy lupaehtojen mukaisena, mutta se velvoittaa palauttamaan toiminnan 
lupaehtojen mukaiseksi, mikäli ympäristöluvan ehtoja rikotaan. Toisaalta 
ympäristöluvan mukainen toiminta suojaa yhtiötä ulkopuolisten tekemiltä 
valituksilta. Lisäksi on oikeudenmukaisempaa asettaa toiminnan 
reunaehdot ennen voimaloiden rakentamista kuin rajoittaa voimaloiden 
toimintaa niiden valmistuttua. 
 
Tuulivoimaloiden sijoittamisessa ja lupaprosessissa kannattaisi noudattaa 
varovaisuuden periaatetta. Ympäristöluvan edellyttäminen ennen 
toiminnan käynnistymistä olisi kaikkien osapuolten etujen mukaista. Luvalla 
tulisi myös varmistaa, ettei tuulivoimaloista aiheudu asutukselle haittaa 
siinäkään tapauksessa, että hanke toteutetaan jollain vasta markkinoille 
tulossa olevalla nykyistä suuremmalla ja tehokkaammalla laitosmallilla, 
jonka vaikutuksista ei ole vielä käytännön kokemuksia. 
 
Esitämme, että ympäristölupaa edellytetään Mänttä-Vilppulan 
Metsomäkeen suunnitteilla olevaan tuulivoimahankkeeseen ennen 
rakennusluvan myöntämistä. 
 
Mänttä-Vilppula 22.04.2024 
 
Valtuustoaloitteen ovat allekirjoittaneet: 



 

 

 
Anna-Kaisa Pietiläinen, Mikko Kivilahti, Arto Pirttilahti, Arto Lampinen, 
Lasse Anttila ja Piia Koivunen. 
 
Valtuustoaloite liitteenä. 
 

    
 

   
Päätös Kaupunginvaltuusto päätti lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallituksen 

valmisteltavaksi. 
 
 
Kaupunginhallitus 06.05.2024 § 129  
  
 

Hallintosäännön 121 §:n mukaan valtuustoaloitetta ei oteta heti 
käsiteltäväksi, vaan se lähetetään kaupunginhallitukseen valmisteltavaksi. 
Kaupunginhallituksen tulee ottaa aloite käsittelyyn viivytyksettä. 

 
Valmistelu ja lisätiedot: 
hallintojohtaja Anitta Hietaniemi 
anitta.hietaniemi(at)taidekaupunki.fi, puh. 044 097 9202 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 
 

Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää ohjata valtuustoaloitteen 
kaupunkikehityspalveluiden palvelualueen valmisteltavaksi. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
 
Kaupunkikehityslautakunta 17.09.2024 § 113  
  
 

Voimassa olevan lainsäädännön periaatteiden mukaisesti 
tuulivoimarakentamiseen sovelletaan samoja säännöksiä kuin muuhunkin 
rakentamiseen. Eli pääsääntönä on, että tuulivoimarakentaminen 
ratkaistaan kaavoituksen, YVA:n ja rakennuslupien avulla. Kaavoituksen 
lähtökohtana on, että tuulivoimalat tulee sijoittaa niin kauas asutuksesta tai 
muista häiriintyvistä kohteista, ettei ympäristölupamenettely ole tarpeen.  
 
MRL 9 §:n (132/1999) mukaisesti kaavaa laadittaessa selvitetään 
hankkeen ympäristövaikutukset koko alueelta, jolla kaavalla voidaan 
arvioida olevan olennaisia vaikutukset. Myös YVA-menettelyssä 
selvitetään hankkeen välittömät ja välilliset ympäristövaikutukset koko 
hankealueella. Lisäksi tuulivoimayleiskaavassa tulee ottaa huomioon MRL 
77b §:n mukaisesti tuulivoimarakentamista ohjaavat erityisesti vaatimukset 
energiahuollon järjestämisestä, rakennetun ympäristön, maiseman ja 
luonnonarvojen vaalimisesta sekä vaatimukset virkistykseen soveltuvien 
alueiden riittävyydestä. Tuulivoimayleiskaavassa tulee myös yksilöidä 
voimaloiden sijainnit. 
 
Tuulivoimaloiden rakennuslupamenettelyssä (MRA 64 § (894/1999) 
arvioidaan mm. tuulivoimalan näkyminen ja maisemallinen vaikutus 
esimerkiksi asutukseen, liikenneväylille ja virkistysalueille sekä vaikutukset 
naapurikiinteistöjen käyttöön. Lisäksi rakennuslupamenettelyssä 



 

 

varmistetaan, että tuulivoimalasta aiheutuvat vaikutukset (melu-, välke-, ja 
maisema) vastaavat kaavassa määriteltyjä vaikutuksia.  
 
Eli kaava- ja YVA- menettelyssä selvitetään hankkeen 
ympäristövaikutukset koko alueelle ja rakennuslupamenettelyssä 
yksittäisen tuulivoimalan osalta. Huomioitavaa on myös, että kaava-, 
rakennuslupa- ja ympäristölupamenettelyissä sovelletaan samaa 
valtioneuvoston asetusta (1107/2015) tuulivoimaloiden ulkomelutason 
ohjearvoista. Lisäksi on huomioitava, että kaava- ja YVA-menettelyissä on 
laajat kuulemisvaiheet sekä MRL 133 §:n 5 momentin mukaisesti kunnan 
on varattava kunnan jäsenille ja muille osallisille tilaisuus esittää 
mielipiteensä myös tuulivoimalan rakennuslupahakemuksesta. 
Ympäristölupamenettely ei edellytä tarkempia selvityksiä, kuin käynnissä 
olevat tuulivoimayleiskaava/YVA/rakennuslupamenettelyt. 
 
Aloitteen tekstissä mainittiin, että viranomaisilla on terveydensuojelu- ja 
ympäristönsuojelulaissa säädetty velvollisuus ryhtyä toimenpiteisiin, jos 
tuulivoimaloiden toiminnasta aiheutuu haittaa ihmiselle tai ympäristölle. 
Velvollisuus koskee käytön aikaisia todettuja haittoja. Mahdollisten 
haittojen toteaminen ja toimenpiteisiin ryhtyminen edellyttää mittauksia, 
joita ei voi etukäteen tehdä. Tuulivoimaloiden toimiessa 
ympäristönsuojeluviranomaisella on ympäristöluvan lisäksi 
ympäristönsuojelulain (527/2014) 180 §:n mukaisesti mahdollisuus antaa 
yksittäinen määräys toimittamansa tarkastuksen nojalla. 
 
Myös aloitteessa mainittu terveydensuojelulain (763/1994) 27 § on 
terveydensuojeluviranomaisen sovellettavissa vasta tuulivoimaloiden 
toimiessa, kun mahdollisia haittoja pystytään mittamaan asunnoista sisältä. 
Terveydensuojelulaki edellyttää, että terveyshaitta lähtökohtaisesti 
todetaan viranomaisen suorittamassa tarkastuksessa ja sen tulee perustua 
riittäviin ja luotettaviin mittauksiin, näytteisiin, tutkimuksiin, selvityksiin tai 
havaintoihin.   

 
Toimivalta Hallintosääntö: 26 § Kaupunkikehityslautakunnan tehtävänä on 

1.Toimia rakennusvalvontaviranomaisena, jolle kuuluu MRL:n mukaiset 
rakennusvalvontaviranomaiselle kuuluvat tehtävät. 
5. Hoitaa ympäristönsuojelulaissa ja maastoliikennelaissa kaupungin 
ympäristönsuojeluviranomaiselle määrätyt tehtävät siltä osin kuin niitä ei 
ole annettu Keurusselän ympäristölautakunnalle tai 
ympäristönsuojelujaostolle.    

 
Valmistelu ja lisätiedot: 
ympäristönsuojelutarkastaja Helena Vilenius 
helena.vilenius(at)keuruu.fi, puh. 050 562 2734 
 

Esittelijä Kaupunkikehitysjohtaja Ville Keränen 
 

Päätösesitys Kaupunkikehityslautakunta päättää 
 
1. että Metsomäenalueella toteutettava kaava, YVA ja 
rakennuslupamenettely on riittävä, eikä ympäristölupamenettelylle ole 
tarvetta. 
 
2. esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen kaupunginvaltuustolle, että 
aloite on loppuun käsitelty. 
 



 

 

Käsittely kokouksessa Lasse Anttila esitti Matti Hokkasen, Minna Välkin ja Tapio Wickströmin 
kannattamana, että ympäristölupa edellytetään Metsomäkeen suunnitteilla 
olevaan tuulivoimahankkeeseen ja että aloitteen käsittelyä jatketaan. 

 
 Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty pohjaehdotuksesta poikkeava 

kannatettu esitys, on asiasta äänestettävä. Puheenjohtaja teki seuraavan 
äänestysesityksen: ne, jotka kannattavat kaupunkikehityslautakunnan 
päätösehdotusta äänestävät JAA ja ne, jotka ovat Lasse Anttilan esittämän 
ja Matti Hokkasen, Minna Välkin ja Tapio Wickströmin kannattaman 
esityksen kannalla, äänestävät EI. Äänestysesitys hyväksyttiin. 
Puheenjohtaja esitti, että äänestys suoritetaan nimenhuutoäänestyksenä. 
Äänestystapaesitys hyväksyttiin. 

 
 Äänestys suoritettiin. Toimitetussa äänestyksessä annettiin 2 JAA-ääntä 

(Tommi Aronen ja Pirjo Mikkonen) ja 6 EI-ääntä (Lasse Anttila, Matti 
Hokkanen, Minna Välkki, Tapio Wickström, Timo Rauhalammi ja Riikka 
Peltonen). Tyhjiä ääniä ei annettu. 

 
 Puheenjohtaja totesi, että kaupunkikehityslautakunta päätti äänin 2/6 

Lasse Anttilan esittämän ja Matti Hokkasen, Minna Välkin ja Tapio 
Wickströmin kannattaman esityksen tulleen kaupunkikehityslautakunnan 
päätökseksi. 

 
Päätös Kaupunkikehityslautakunta päätti 

 
1. että ympäristölupamenettely edellytetään, koska Metsomäenalueella 
toteutettava kaava, YVA ja rakennuslupamenettely eivät ole riittävät, 
 
2. esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen kaupunginvaltuustolle, että 
aloitteen käsittelyä jatketaan. 

 
Kaupunginhallitus 30.09.2024 § 226  
  
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 

 
Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää 

 
1. palauttaa asian kaupunkikehityslautakunnalle; ja  
 
2. edellyttää että kaupunkikehityslautakunta selvittää 
ympäristölupamenettelyn juridiset perusteet ja muuttaa päätöksen siltä 
osin. 

 
Käsittely kokouksessa Ympäristönsuojelutarkastaja Helena Vilenius selosti asiaa kokouksessa. 
 Kaupunkikehitysjohtaja Ville Keränen esitteli saadun asiantuntijalausunnon 

kokouksessa. 
 
Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
 
Kaupunkikehityslautakunta 12.11.2024 § 135  
  
 

Tuulivoima toimialana ei ole ympäristönsuojelulain perusteella 
luvanvaraista toimintaa. Toimialat, joilla on yleisen luvanvaraisuuden 
perusteella velvollisuus hakea ennen toimintansa aloittamista 



 

 

ympäristölupaa, on listattu ympäristönsuojelulaissa (527/2014, 27 §, Liite 
1). 
 
Voimassa olevan lainsäädännön periaatteiden mukaisesti 
tuulivoimarakentamiseen sovelletaan samoja säännöksiä kuin muuhunkin 
rakentamiseen. Eli tuulivoimatoiminnan sijoittaminen ratkaistaan 
kaavoituksen (tuulivoimaosayleiskaava), ympäristövaikutusten arvioinnin 
(YVA) ja tuulivoimalakohtaisten rakennuslupien avulla. 
Tuulivoimaloista aiheutuvien haittojen keskeisin torjuntakeino on 
huolellisesti toteutettu tuulivoimaosayleiskaava sekä ympäristövaikutusten 
arviointimenettelyn yhteydessä arvioitu riittävä etäisyys tuulivoimaloiden ja 
asutuksen sekä muiden häiriintyvien kohteiden välillä.  
Ympäristönsuojelulaissa annetaan lisäksi mahdollisuus edellyttää 
yksittäiseltä tuulivoimalalta ympäristölupaa eräistä naapuruussuhteista 
annetun lain (26/1920) 17 §:n perusteella. Tätä perustetta 
luvanvaraisuudesta voidaan hyödyntää vasta, kun kohtuuton rasitus on 
todettu. 
 
Naapuruussuhdelaki ei anna mahdollisuutta edellyttää useamman 
tuulivoimalan kokonaisuudelta yhteisen ympäristöluvan hakemista. 
Ympäristölupa on aina sijoituspaikkakohtainen. 

 
Valmistelu ja lisätiedot: 
ympäristönsuojelutarkastaja Helena Vilenius 
helena.vilenius(at)keuruu.fi, puh. 050 562 2734 
 

Esittelijä Kaupunkikehitysjohtaja Ville Keränen 
 

Päätösesitys Kaupunkikehityslautakunta päättää 
 
1. Metsomäenalueella toteutettava kaava, YVA ja rakennuslupamenettely 
ovat lain mukaan normaalin menettelytavan mukaiset, eikä 
ympäristönsuojelulain perusteella ympäristölupaa voida edellyttää ja 
 
2. esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen kaupunginvaltuustolle, että 
aloite on loppuun käsitelty. 
 
Pykälän osalta pöytäkirja tarkastetaan kokouksessa. 
 

Päätös Päätösesitys hyväksyttiin yksimielisesti keskustelun jälkeen. 
 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 296  
  
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 

 
Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää 

1. merkitä tiedoksi kaupunkikehityslautakunnan päätöksen; 
2. esittää kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee tiedoksi 
kaupunkikehityslautakunnan päätöksen ja toteaa, että aloite on loppuun 
käsitelty. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 94    
1958/11.01.00/2024    



 

 

 
Esittelijä Kaupunginhallituksen päätösesitys 

 
Päätösesitys Kaupunginvaltuusto päättää merkitä tiedoksi kaupunkikehityslautakunnan 

päätöksen ja toteaa, että aloite on loppuun käsitelty. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Liitteet 

Liite 7 Valtuustoaloite 22.4.2024 Keskustan valtuustoryhmä 
Ympäristölupa edellytykseksi Mänttä-Vilppulan Metsomäkeen 
suunnitteilla olevaan tuulivoimahankkeeseen ennen 
rakennusluvan myöntämistä 



 
Mänttä-Vilppula Pöytäkirja 7/2024  31 
 
   
 

 

 
Kuntalaisaloite/ Metsomäen tuulivoimahanke on keskeytettävä välittömästi 
 
Kaupunginhallitus 01.07.2024 § 180  
  
 

Kaupungille on toimitettu 14.6.2024 liitteenä oleva kuntalaisaloite koskien 
Metsomäen tuulivoimahankkeen keskeyttämistä. Kuntalaisaloite on 
toimitettu Kuntalaisaloite.fi-palvelun kautta ja saatteen mukaan 
Kuntalaisaloite.fi-palvelussa aloitteen allekirjoittaneiden 204 osallistujan 
lisäksi aloitteen alullepanneen henkilön hallussa on lisäksi 234 
allekirjoittajan lista. Saatteen mukaan yhteensä 438 allekirjoittajasta noin 
259 on kunnan asukkaita. Aloite sähköisenä linkissä: 
https://www.kuntalaisaloite.fi/fi/hae?show=all&municipalities=508 
 
Mänttä-Vilppulan kaupungin hallintosäännön 152 §:n 4 mom. mukaan jos 
aloitteen tekijöinä on vähintään kaksi prosenttia kaupungin asukkaista, 
aloite on kuuden kuukauden kuluessa vireille tulosta otettava toimivaltaisen 
viranomaisen käsiteltäväksi. Koska aloitteeseen voidaan arvioida 
kuuluvaksi mm. kaavoitukseen liittyviä päätöksiä, kuntalaisaloittetta 
koskevan toimivallan voidaan katsoa olevan kaupunginvaltuustolla. 
Kaupunginhallituksen tehtäviin kuuluu puolestaan asioiden valmistelu 
valtuustolle.  

 
Valmistelu ja lisätiedot: 
hallintojohtaja Anitta Hietaniemi  
anitta.hietaniemi(at)taidekaupunki.fi, p. 044 097 9202 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 
 

Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää määrätä 
1. konsernipalveluiden palvelualueen tarkistamaan nimilistat ja 
ilmoittamaan kaupunginhallitukselle mikäli kuntalaisaloitteen 
allekirjoittaneiden määrä ei täytä 2%  kaupungin asukkaista; ja 
2. kaupunkikehityksen palvelualueen valmistelemaan aloitetta. 
Kaupunkikehitysjohtaja voi tarvittaessa käyttää valmistelussa myös muiden 
palvelualueiden asiantuntijoita. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
 
Kaupunkikehityslautakunta 12.11.2024 § 136  
  
 

Kuntalaisaloitteen mukaan tavoitteena on keskeyttää Metsomäen (Kolho, 
Mänttä-Vilppula) tuulivoimahanke välittömästi.  
 
Pääasiallisina perusteina aloitteessa on esitetty, että Metsomäen 
tuulivoimahanke on vastoin kuntalaisten yhdenvertaisuusperiaatetta. 
Hankkeen vakavat kielteiset vaikutukset erityisesti Kolhon kylän ja sen 
lähiympäristön maisemaan, kulttuuriperintöön, luontoon, eläimiin sekä 
ihmisten terveyteen ja asumisviihtyvyyteen ovat niin moninaiset, ettei ole 
mitään perusteita jatkaa hanketta. Myös Pirkanmaan ELY-keskuksen 
selvitys havainnollistaa hankkeen kielteisiä vaikutuksia seikkaperäisesti. 

mailto:anitta.hietaniemi@taidekaupunki.fi


 

 

Aloitteen mukaan tuulivoimahankkeen kokonaisvaikutus kunnalle on täysin 
kielteinen. Hanke ei hyödytä kuntaa juurikaan edes rahallisesti, koska 
ainoa tunnistettava rahallinen hyöty on maltillinen kiinteistöverotuotto joka 
ainakin vielä tällä hetkellä ohjautuisi omalle kunnalle. Kolhon kylän 
asukkaiden näkökulmasta ei ole löydettävissä yhtäkään positiivista tai 
hyödyttävää seikkaa. Sen sijaan hankkeen aiheuttamat kielteiset 
vaikutukset kohdentuvat todella voimakkaasti juuri Kolhon kylään ja 
kolholaisiin.  

Mikäli hankkeeseen liittyvää kaavoitusta ei jostain syystä keskeytetä 
välittömästi, aloitteen tekijät edellyttävät, että kunta antaa viipymättä 
perustellun vastauksen joka sisältää kuvaukset hankkeen kuntaa ja 
erityisesti kolholaisia hyödyttävistä seikoista, jos sellaisia on löydettävissä. 
Vastauksen tulee sisältää kattavat, yksityiskohtaiset ja perustellut 
kuvaukset siitä, miten nämä hyödyttävät seikat kumoavat hankkeen 
aiheuttamat kielteiset vaikutukset kunnan ja etenkin kolholaisten osalta. 
Jos kunta ei anna pätevää vastausta, kuntalaisten 
yhdenvertaisuusperiaate sekä kunnan päättäjien velvollisuus toimia 
kunnan etujen mukaisesti edellyttävät kaavoituksen keskeyttämistä 
välittömästi.  

Alkuperäinen aloite liitteenä.  

Selvitys 
Kaupunki on päättänyt  21.02.2023 § 34 kaavoituksen käynnistämisestä. 
Samanaikaisesti tuulivoimaosayleiskaavan laatimisen kanssa on aloitettu 
erillisenä prosessina tuulivoimahankkeen ympäristövaikutusten 
arviointimenettely (YVA), jota ohjaa ja valvoo Pirkanmaan ELY-keskus. 
YVA-menettelyn tarkoituksena on varmistaa, että ympäristövaikutukset 
selvitetään riittävällä tarkkuudella silloin, kun hanke voi aiheuttaa 
merkittäviä ympäristövaikutuksia. YVA-menettelyssä laadittuja selvityksiä 
ja arvioinnin tuloksia hyödynnetään kaavoituksessa.  
 
Ympäristövaikutusten arviointimenettelyssä selvitetään juuri niitä asioita, 
joita aloitteen perusteluissa on esitetty ja vaadittu (mm vaikutukset 
asukkaisiin, luontoon, maisemaan, talouteen). YVA-selvitys selvityksineen 
yhdessä kaavaluonnoksen kanssa on parhaillaan nähtävillä 9.10.-
22.11.2024. Pirkanmaan ELY-keskuksen tehtävänä on tarkistaa YVA-
selostuksen laatu ja riittävyys ja antaa siitä perusteltu päätelmä. Tämän 
jälkeen kaupunki päättää kaavaehdotuksen käsittelystä. Perustuslain 
yhdenvertaisuusperiaate tarkoittaa sitä, että voimassa olevia lakeja on 
sovellettava yhdenvertaisesti. Sekä kaavaa että YVA-menettelyä ohjaa 
lainsäädäntö, jonka mukaisesti turvataan jokaisen 
osallistumismahdollisuus asioiden valmisteluun, suunnittelun laatu ja 
vuorovaikutteisuus, asiantuntemuksen monipuolisuus sekä avoin 
tiedottaminen käsiteltävinä olevissa asioissa (maankäyttö- ja rakennuslaki 
1§). 
 
Kaavaprosessin aikana on tarkoitus käsitellä aloitteessa esitetyt perustelut. 
Kaavasta ja YVA:sta antaa lausunnot myös eri viranomaistahot. Kaavasta 
on lähetty 26 viranomaislausuntopyyntöä sekä 15 pyyntöä alueella 
toimiville yhdistykselle, joiden sähköinen osoite oli saatavissa. 
Kuulemismenettely hankkeessa on laaja.  
 
Kesken prosessin ei ole syytä keskeyttää kaavoitushanketta, sillä 
valmistuneita selvityksiä ja niiden vaikutuksia ei ole arvioitu vielä 
kokonaisuutena. Kaavahankkeesta tulee prosessin päätyttyä päättämään 
kaupunginvaltuusto.  



 

 

 
Aloitteen nimilista on tarkistettu, kuntalaisaloitteen allekirjoittaneiden määrä 
on vähintään kaksi prosenttia kaupungin asukkaista. 
 
 
Valmistelu ja lisätiedot: 
kaupunkisuunnittelupäällikkö Julia Virtanen 
kaupunkikehitysjohtaja Ville Keränen 
puh. 044 097 9213, ville.keranen(at)taidekaupunki.fi 
 

Esittelijä Kaupunkikehitysjohtaja Ville Keränen 
 

Päätösesitys Kaupunkikehityslautakunta esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että se 
 
1. merkitsee tiedoksi annetun selvityksen,  
 
2. toteaa, että aloitteessa esitettyjen perusteluiden vaikutuksia 
tarkastellaan parhaillaan ja esitettyihin vaatimuksiin vastataan 
kaavoitusprosessin aikana. 
 
3. ei keskeytä kaavoitusta prosessin keskeneräisyyden vuoksi, sillä 
valtuusto päättää asiasta kaavan tullessa sen käsittelyyn ja 
 
4. päättää katsoa kuntalaisaloitteen loppuun käsitellyksi. 
 
Pykälän osalta pöytäkirja tarkastetaan kokouksessa. 
 

Päätös Päätösesitys hyväksyttiin yksimielisesti keskustelun jälkeen. 
 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 297  
  
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 

 
Päätösesitys Kaupunginhallitus  

1. päättää merkitä tiedoksi kaupunkikehityslautakunnan selvityksen; 
2. toteaa, että aloitteessa esitettyjen perusteluiden vaikutuksia 
tarkastellaan parhaillaan ja esitettyihin vaatimuksiin vastataan 
kaavoitusprosessin aikana. 
3. ei keskeytä kaavoitusta prosessin keskeneräisyyden vuoksi, sillä 
valtuusto päättää asiasta kaavan tullessa sen käsittelyyn ja 
4. esittää kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee tiedoksi 
kaupunkikehityslautakunnan päätöksen ja toteaa, että aloite on loppuun 
käsitelty. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 95    
2066/00.01.02/2024    
 
Esittelijä Kaupunginhallituksen päätösesitys 

 
Päätösesitys Kaupunginvaltuusto merkitsee tiedoksi kaupunkikehityslautakunnan 

päätöksen ja toteaa, että kuntalaisaloite on loppuun käsitelty. 
 



 

 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Liitteet 

Liite 8 Kuntalaisaloite 14.6.2024 / Metsomäen tuulivoimahanke on 
keskeytettävä välittömästi 
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Valtuustoaloite 28.8.2023 / Sassin alueen kehittämisen jatkaminen 
 
Kaupunginvaltuusto 28.08.2023 § 57  
  
 

Valtuutettu Alli Mäkinen luki seuraavan Sosiaalidemokraattien 
valtuustoryhmän, Leea Sultanin, Timo Rauhalammin, Jenna Routasaaren, 
Henna Hakalan sekä Alli Mäkisen allekirjoittaman valtuustoaloitteen 
Sassin alueen kehittämisen jatkamisesta. 
 
Valtuustoaloite kuuluu seuraavasti: 
 Sassin alueen mahdollisuudet voivat tuoda merkittäviä hyötyjä paitsi 
kaupungille myös koko maakunnalle. 
 
Sassin kehittämistä tukevia seikkoja on useita, jotka osoittavat tarvetta 
jatkaa jo alkanutta työtä. 
 

 1. Asemakaavavalmius 
 2. Saskyn koulu ja toiminta 
 3. Pienkonehangaari ja lentokoneiden huoltotoiminta 
 4. Sijainnin strateginen merkitys 
 5. Kansainvä liset yhteydet 
 6. Virallinen lentopaikka 
 

On varmistettava, että Sassin alueen kehittämistä jatketaan 
määrätietoisesti. On tärkeää huomata, että kaupungin kehittämisyhtiöillä 
on edelleen vahva osaaminen tässä asiassa. 
 
Valtuustoaloite on liitteenä.   

   
Päätös Kaupunginvaltuusto päätti lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallituksen 

valmisteltavaksi. 
 
 
Kaupunginhallitus 18.09.2023 § 234  
  
 

Hallintosäännön 121 §:n mukaan valtuustoaloitetta ei oteta heti 
käsiteltäväksi, vaan se lähetetään kaupunginhallitukseen valmisteltavaksi. 
Kaupunginhallituksen tulee ottaa aloite käsittelyyn viivytyksettä. 

 
Valmistelu ja lisätiedot: 
hallintojohtaja Anitta Hietaniemi 
anitta.hietaniemi(at)taidekaupunki.fi, puh. 044 097 9202 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 
 

Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää ohjata valtuustoaloitteen 
kaupunkikehityspalveluiden valmisteltavaksi. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
 



 

 

Kaupunkikehityslautakunta 12.11.2024 § 137  
 
 Vastineena aloitteessa mainittuihin seikkoihin vastataan seuraavaa: 
  

1. Voimassa oleva asemakaava mahdollistaa laajasti yritystoimintaa sekä 
asumista. Kaavaan ei ole tällä hetkellä syytä tehdä muutoksia tai 
laajenuksia elinvoiman toimintojen näkökulmasta. Teollisuus ja 
yirtystonttipörssiin on laitettu kaksi yritystonttia myyntiin, näille tonteille 
ulottuu nykyinen infra. Rantaan rajoittuvan asuinalueen käyttöönotto 
edellyttää nykyisen tien siirtämistä ja maavaihtoja. Koko 
Kannusniemen alueella on voimassa oikeusvaikutteinen yleiskaava, 
joka luo pohjan tulevalle kehittämiselle ja asemakaavoitukselle. 
 

2. Kaupunkikehityspalvelut ja -lautakunta on aktiivisesti yhteydessä 
SASKY:yn muun muassa elinvoimajaoston kautta. Tällä hetkellä 
heidän toimilupansa kattaa ainakin huolto-organisaation (PART 145), 
lentokoneasennuksen koulutuksen (PART 147) sekä järjestämisluvan 
lentokonetekniikan erikoisammattitutkintoon. Kaupunki on tukenut 
toimintaa ainakin kalustohankintojen rahoituksella ja olemalla 
kumppani tilavuokrauksissa. 

 
3. Hangaariin tehdään vuokrasopimus Sassin ilmailijat ry:n kanssa kun 

lentopaikan rakentamislupa on hyväksytty. Kaava mahdollistaa huolto- 
ja muun palvelutoiminnan. 

 
4. Lentopaikasta ja siihen liittyvistä mahdollisista 

toimintamahdollisuuksista tiedotetaan laajasti sen tultua virallistetuksi. 
 

5. Visit Taidekaupunkiin ja muihin kanaviin viedään tieto palveluista. 
Ilmailukarttoihin ja -julkaisuihin ilmestyy aikanaan merkintä 
lentopaikasta.  

 
6. Rakentamislupahakemus on jätetty lokakuussa 2024 Traficomille 

kaupungin toimesta. Hakemusprosessia on hidastanut 
maankäyttösopimuksiin liittyvät epäselvyydet ja 
esihakemusprosessissa ilmenneet vaatimukset lentokentän 
ulkopuolisiin rakenteisiin. Lisäksi täytyy jättää pitolupahakemus 
lentopaikan pitäjän, eli Sassin ilmailijoiden kautta. 

 
Valmistelu ja lisätiedot: 
kaupunkikehitysjohtaja Ville Keränen 
ville.keranen(at)taidekaupunki.fi, puh. 044 097 9213 
 

Esittelijä Kaupunkikehitysjohtaja Ville Keränen 
 

Päätösesitys Kaupunkikehityslautakunta esittää vastineensa kaupunginhallitukselle ja 
edelleen kaupunginvaltuustolle.  
 
Pykälän osalta pöytäkirja tarkastetaan kokouksessa. 
 

Päätös Päätösesitys hyväksyttiin yksimielisesti keskustelun jälkeen. 
 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 298  
  
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 

 



 

 

Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää 
1. merkitä tiedoksi kaupunkikehityslautakunnan päätöksen; 
2. esittää kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee tiedoksi 
kaupunkikehityslautakunnan päätöksen ja toteaa, että aloite on loppuun 
käsitelty. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 96    
1554/10.03.01.00/2023    
 
Esittelijä Kaupunginhallituksen päätösesitys 

 
Päätösesitys Kaupunginvaltuusto merkitsee tiedoksi kaupunkikehityslautakunnan 

päätöksen ja toteaa, että aloite on loppuun käsitelty. 
 
Käsittely kokouksessa Kysymyksiä esittivät Seppo Tamminen ja Pentti Paananen. Kysymyksiin 

vastasi kaupunkikehitysjohtaja Ville Keränen. Kommenttipuheenvuoron 
käytti Arto Lampinen. 

 
Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Liitteet 

Liite 9 Valtuustoaloite 28.8.2023 / Sassin alueen kehittämisen 
jatkaminen 
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Valtuustoaloite 28.8.2023 / Aurinkovoimalan perustaminen Sassiin 
 
Kaupunginvaltuusto 28.08.2023 § 58  
  
 

Valtuutettu Marko Kuronen luki seuraavan Mänttä-Vilppulan 
perussuomalaisten valtuustoaloitteen: 

 
Esitämme, että kaupunginkehitysyhtiö aloittaa kartoitukset ja tarvittavat 
esiselvitykset eri sähköyhtiöiden kiinnostuksesta perustaa aurinkovoimala 
Sassiin. Aurinkovoimalan kartoitukset ja esiselvitykset tehdään tietenkin 
kaupungin myöntämien avustusten puitteissa ilman lisämäärärahoja. 
 
Perusteluita esitykselle ovat: 
 
- Aurinkovoimala tuottaisi päästöttömästi ilmaista energiaa sähköverkkoon 
yritysten ja muiden kuluttajien käyttöön vallitsevan vähäpäästöisen 
nykysuuntauksen mukaan. 
 
- Alue on jo valmiiksi ilmansuuntiin (itä-länsi) ihanteellisesti sijoittunut eli 
voimala tuottaisi aamusta iltaan sähköenergiaa. 
 
- Aurinkovoimala-alueesta saataisiin pitkäaikaisia maanvuokra- tai 
kiinteistövero tuloja kaupungille. 
 
- Aurinkovoimalan alueen mahdolliset hoito- ylläpitotyöt saattaisivat 
työllistää paikallisia yrityksiä lisäten työllisyyttä kunnassa. 
 
- Aurinkovoimala ei aiheuta melua tai haittaa maisemalle tai ympäröivälle 
luonnolle, kuten esimerkiksi tuulivoimapuistojen väitetään aiheuttavan. 
 
 Tämä seikka myös tukee tulevien matkailijoiden viihtyvyyttä uudella 
matkailualueella Myllyrannassa. 
 
- Mänttä-Vilppula saisi positiivista huomiota edistyksellisenä sekä 
vastuullisena taidekaupunkina, joka edistää toiminnallaan 
energiaomavaraisuutta sekä kestäviä ratkaisuja energiantuotannossa 
omalta osaltaan. Lisäksi kaupungin paljon vaalitulle imagolle olisi tärkeää, 
että erilaisissa oikeusprosesseissa, jotka liittyvät Sassin aikaisempiin 
epäonnistuneisiin isoriskisiin suurhankkeisiin ja niissä ryvettynyt kaupungin 
mainekin saattaisi parantua vähän ulkopuolisten sekä paikkakuntalaisten 
silmissä. 
 
- Lentotoimintaa ja ilmailuperinteitä Sassissa voitaisiin jatkaa ja kehittää 
RC-lennokeilla, tilaa alueelta kyllä lennokkiharrastajillekin löytyy. Aktiivinen 
lennokkitoiminta houkuttelisi alan harrastajia muiltakin paikkakunnilta 
vierailemaan tai jopa muuttamaan harrastustoiminnan seurauksena 
Mänttä-Vilppulaan. 
 
 
 
Valtuustoaloite liitteenä.   
 



 

 

  
Päätös Kaupunginvaltuusto päätti lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallituksen 

valmisteltavaksi. 
 
 
Kaupunginhallitus 18.09.2023 § 235  
  
 

Hallintosäännön 121 §:n mukaan valtuustoaloitetta ei oteta heti 
käsiteltäväksi, vaan se lähetetään kaupunginhallitukseen valmisteltavaksi. 
Kaupunginhallituksen tulee ottaa aloite käsittelyynviivytyksettä. 

 
Valmistelu ja lisätiedot: 
hallintojohtaja Anitta Hietaniemi 
anitta.hietaniemi(at)taidekaupunki.fi, puh. 044 097 9202 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 
 

Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää ohjata valtuustoaloitteen 
kaupunkikehityspalveluiden valmisteltavaksi. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Kaupunkikehityslautakunta 12.11.2024 § 138  
  

Vastine kuuluu seuraavasti: 
 
Valtuutettu Marko Kurosen valtuustoaloitteessa esitetään, että kaupungin 
kehitysyhtiö aloittaisi selvitykset eri sähköyhtiöiden kiinnostuksesta 
aurinkovoimalan perustamiseen Sassin alueelle. Aloitteessa tuodaan esille 
useita myönteisiä näkökulmia aurinkovoimalan hyödyistä kaupungille, 
kuten päästöttömän energiantuotannon, taloudellisten tulojen ja positiivisen 
imagon vahvistaminen.  
 
Aloitteessa on esitetty useita näkökohtia kaupungin näkökulmasta: 
 
1. Aurinkovoimalahankkeiden ajankohtaisuus ja realistisuus 
 
Aurinkovoimalahankkeet ovat ajankohtaisia ja Suomessakin on toteutettu 
viime vuosina useita vastaavia hankkeita. Myös lentokenttien yhteyteen on 
rakennettu ja suunniteltu paneelivoimaloita, esimerkiksi Kuhmoon ja 
Pyhtäälle, mikä viittaa siihen, että aurinkovoimalan sijoittaminen Sassin 
kaltaiseen alueeseen on mahdollista. Kaupungin näkökulmasta kuitenkin 
kaupallisen toimijan löytäminen olisi edellytys hankkeen toteuttamiselle, 
sillä kaupunki ei voine toimia hankkeen investoijana. 
 
2. Hankkeen kokoluokka ja kaupallinen kannattavuus 
 
Kaupallisesti kannattavien aurinkovoimaloiden koko on kasvanut 
merkittävästi viime vuosina. Nykyisin kaupallisesti kannattavan 
aurinkovoimalan koko alkaa tyypillisesti 40–50 hehtaarista, ja 
investointikustannukset ovat noin 30 miljoonaa euroa tai enemmän. Sassin 
alueen käyttökelpoisen alueen koko, noin 10 hehtaaria, ei yksityisen 
toimijan arvioiden mukaan ole vielä riittävä kaupallisesti kannattavan 
voimalan rakentamiseen. Tämä havainto on meille vahvistettu 
keskusteluissa vastaavien hankkeiden kehittäjien kanssa.  
 
3. Maankäytön ja ympäristöön liittyvät rajoitteet 



 

 

 
Sassissa on kaupungin omistuksessa noin 45 hehtaaria, josta kuitenkin 17 
hehtaaria on varattu lentoliikenteen käyttöön ja 15 hehtaaria on 
teollisuustuhkan läjitysaluetta. Tuhkanläjitysalueen käyttökelpoisuutta 
energiantuotantoon ei ole tarkasteltu, mutta sen käytölle asettaa rajoitteita 
maaperän kantavuus, mahdollinen saastuneisuus sekä suojeltujen lajien 
esiintyminen. Maankäyttöön ja lentoliikenteeseen liittyvät vaatimukset 
rajaavat siten mahdollisesti käytettävissä olevaa aluetta. 
 
4. Aiemmat aurinkovoimalaselvitykset 
 
MW-Kehitys Oy toteutti vuosina 2021–2022 Mustalahden 
teollisuusalueeseen liittyvän kehittämishankkeen, jossa tutkittiin erilaisten 
alueiden soveltuvuutta aurinkovoimalan rakentamiseen. Selvityksen 
perusteella Mustalahden entinen maakaatopaikka, kooltaan noin 1,1 
hehtaaria, todettiin liian pieneksi kaupallisesti kannattavalle hankkeelle. 
Tämä aiempi selvitystyö tukee käsitystä siitä, että myös Sassissa 
käytettävissä oleva pinta-ala on nykykriteerein liian pieni kaupallisen 
aurinkovoimalan toteuttamiseen. Oman haasteensa tuo myös 
aurinkovoimalla tuotetun sähkön siirrosta tulevat kustannuspaineet. 
 
5. Muut perustelut ja vaikutukset 
 
Aloitteessa tuodut näkökulmat, kuten aurinkovoimalan tuottama päästötön 
energia ja positiiviset imagoedut kaupungille, ovat hyvin perusteltavia. 
Toteutuessaan hanke lisäisi Mänttä-Vilppulan profiloitumista vastuullisena 
ja edistyksellisenä teollisuuden ja taiteen kaupunkina. Valitusten 
näkökulmasta aurinkovoimala ei myöskään aiheuttaisi meluhaittoja tai 
maisemallisia häiriöitä.  
 
Yhteenveto 
 
Sassin alueen hyödyntäminen aurinkovoimalaan on kaupallisen toimijan 
näkökulmasta kannattamatonta käytettävissä olevan maa-alan ollessa vain 
noin 10 hehtaaria. Kaupungin kehitysyhtiö kuitenkin kartoittaa jatkuvasti 
kaupallisten toimijoiden kiinnostusta erilaisten hankekehittäjien apuna ja 
pitää Sassin aluetta yhtenä voimalan sijoituspaikkana jatkossakin esillä. 
Tällaisen aurinkovoimalahankkeen edistämisessä huomioidaan, että 
mahdollinen hanke ei edellytä kaupungilta investointeja, vaan 
kustannukset on lähtökohtaisesti katettava kaupallisten hanketoimijoiden 
rahoituksella. 
 
Valmistelija ja lisätiedot: 
Otto Huttunen, MW-Kehitys Oy 
(0)50 441 32 49 
otto.huttunen(at)mw-kehitys.com  
 
 

Esittelijä Kaupunkikehitysjohtaja Ville Keränen 
 

Päätösesitys Kaupunkikehityslautakunta esittää vastineen kaupunginhallitukselle ja 
edelleen kaupunginvaltuustolle. 
 
Pykälän osalta pöytäkirja tarkastetaan kokouksessa. 
 

Päätös Päätösesitys hyväksyttiin yksimielisesti keskustelun jälkeen. 
 
 



 

 

Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 299  
  
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 

 
Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää 

1. merkitä tiedoksi kaupunkikehityslautakunnan päätöksen; 
2. esittää kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee tiedoksi 
kaupunkikehityslautakunnan päätöksen ja toteaa, että aloite on loppuun 
käsitelty. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 97    
1555/10.03.01.00/2023    
 
Esittelijä Kaupunginhallituksen päätösesitys 

 
Päätösesitys Kaupunginvaltuusto merkitsee tiedoksi kaupunkikehityslautakunnan 

päätöksen ja toteaa, että aloite on loppuun käsitelty. 
 
Käsittely kokouksessa Marko Kuronen esitti hänen, Seppo Tammisen, Tapio Wickströmin, Sari 

Päivärinnan, Jari Mäkisen, Pentti Paanasen ja Arto Lampisen  
allekirjoittaman esityksen, että aloite lähetetään uudelleen valmisteluun. 

 Uudessa valmistelussa tulee selvittää seuraavat asiat: 
 

1. MW-kehitys esittelee valtuustolle tekemänsä esiselvitykset liittyen 
aurinkopuistoon Sassin alueelle; 
2. Selvittää valtuustolle, keiden vastaavien hankkeiden toteuttajien kanssa 
on ksekusteltu ja heidän perustelut hankkeen kannattamattomuudelle 
3. tuhkanläjitysalueen kelpoisuus energiantuotantoon ja samalla koko 
alueen käyttökelpoisuus 
4. selvittää valtuustolle kaupalliset toimijat, joihin on oltu yhteydessä, sekä 
heidän johtopäätöksensä aurinkopuistosta. 
5. Asia jätetään pöydälle, kunnes pyydetyt selvitykset on toimitettu 
valtuuston tietoon. 
 
Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty pohjaehdotuksesta poikkeava 
kannatettu esitys, on asiasta äänestettävä. Puheenjohtaja teki seuraavan 
äänestysesityksen: ne, jotka kannattavat kaupunginhallituksen 
pohjaesitystä äänestävät JAA ja ne, jotka ovat asian uudelleen 
valmisteluun lähettämisen kannalla, äänestävät EI. Äänestysesitys 
hyväksyttiin. Puheenjohtaja esitti, että äänestys suoritetaan 
nimenhuutoäänestyksenä. Äänestystapaesitys hyväksyttiin. 
 
Äänestys suoritettiin. Toimitetussa äänestyksessä annettiin 23 JAA-ääntä, 
ja 7 EI-ääntä. Tyhjiä ääniä ei annettu. Äänestysluettelo on pöytäkirjan 
liitteenä. 
 
Puheenjohtaja totesi, että valtuusto/kunnanhallitus päätti äänin 23/7 
kaupunginhallituksen päätösehdotuksen tulleen valtuuston päätökseksi. 

 
Merkittiin, että puheenvuoroja käyttivät Pentti Paananen, Tommi Aronen, 
Sari Päivärinta, Henna Hakala ja Mira Antila. 

 
Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 



 

 

Liitteet 
Liite 10 Valtuustoaloite 28.8.2023 / Aurinkovoimalan perustaminen 

Sassiin 
Liite 11 Äänestysluettelo Valtuusto 2.12.2024 § 97 
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Valtuustoaloite koirapuiston rakentamisesta 
 
Kaupunginvaltuusto 22.04.2024 § 29  
  
 

Jussi Jatkola luki SDP:n  valtuustoryhmän valtuustoaloitteen. 
 
Mänttä-Vilppulassa on paljon koiranomistajia, jotka asuvat kerros- tai 
rivitaloissa eikä heillä ole omaa pihaa, missä koiran voisi päästä 
juoksemaan vapaana. Koiraa ei saa myöskään päästää irti missään 
taajama-alueella, joten tällä hetkellä nämä koiranomistajat joutuvat 
matkaamaan jonkun verrankin jotta löytävät paikan missä koiran voi 
päästää irti. Tästä syystä esitänkin että Mänttä-Vilppulaan voisi rakentaa 
koirapuiston. Tälle puistolle olisi jopa aluekin valmiina sillä sen voisi 
rakentaa entisen LänsiKoskelan koulun piha alueelle. Alue on tällä hetkellä 
hyvin vähällä käytöllä, sillä sen ainoa käyttö on Boccia kenttä. Tämän 
kentän takana olevaan puistikkoon tai vanhan pitkän louhelan takana 
olevalle nurmi/metsä alueelle voisi vain aidan rakentamalla perustaa 
koirapuiston. Alueella olisi myös parkkipaikkakin jo valmiina hiekkakenttää 
vastapäätä, joten sitäkään ei tarvitsisi rakentaa ja koiranomistajat 
pääsisivät autollakin paikalle. 

 
Valtuustoaloite liitteenä. 

    
Päätös Kaupunginvaltuusto päätti lähettää valtuustoaloitteen 

kaupunginhallitukselle valmisteltavaksi. 
 
Kaupunginhallitus 06.05.2024 § 127  
 

Hallintosäännön 121 §:n mukaan valtuustoaloitetta ei oteta heti 
käsiteltäväksi, vaan se lähetetään kaupunginhallitukseen valmisteltavaksi. 
Kaupunginhallituksen tulee ottaa aloite käsittelyyn viivytyksettä. 

 
Valmistelu ja lisätiedot: 
hallintojohtaja Anitta Hietaniemi 
anitta.hietaniemi(at)taidekaupunki.fi, puh. 044 097 9202 
 

Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 
 

Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää ohjata valtuustoaloitteen 
kaupunkikehityspalveluiden palvelualueen valmisteltavaksi. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Kaupunkikehityslautakunta 12.11.2024 § 139  
  

Sijaintinsa puolesta entisen Länsi-Koskelan koulun alue sopii koirapuiston 
toteuttamiseen. Hanke edellyttää toimenpideluvan ja naapurikuulemisen. 
Kennelliitto suosittelee, että koirapuiston koko olisi vähintään 3000 m² (60 
x 50 m) ja se olisi jaettu kahteen erilliseen osastoon, eli pienille ja suurille 
koirille omansa. Aidan korkeus tulisi Kennelliiton suosituksen mukaan olla 
vähintään 125 cm. Kaupungin rakennettava koirapuisto olisi 



 

 

kuluttajaturvallisuuslain piiriin kuuluva palvelu, joten vastuu alueen 
turvallisesta käytöstä on kaupungilla. 
  
Koirapuistoon tulisi rakentaa ainakin seuraavat varustukset ja laitteet: 
- alueen aitaus käynti- ja huoltoporttineen 
- turvallisen alustan koirien tassuille 
- jätehuollon järjestäminen sekajätteille ja koirien ulosteille 
- istumapaikkoja 
- valaistus 
- alueen opastaulu 
 
Kustannusarvio on noin 100 000 € riippuen alueen varustuksesta ja 
koosta. Tämä on ainoastaan vain koirapuiston investointikustannus. 
Tämän jälkeen tulee kustannuksia alueen kunnossapidosta ja hoidosta 
kaupungille vuosittain. 
 
Kaupungissa on kolme taajamaa, Kolho, Vilppula ja Mänttä, joten 
koirapuisto todennäköisesti tulisi palvelemaan pientä käyttäjäryhmää. 
 
Vilppulassa oli joitakin vuosia sitten yksityisen ylläpitämä koirapuisto, mutta 
se ei saanut suosiota.  

 
Koirapuiston voi toteuttaa ja ylläpitää myös yhdistys. Kaupunki voi antaa 
yhdistykselle käyttöoikeuden, jolloin ei peritä maa-alueesta vuokraa. 
Käyttöoikeuden saamisen periaatteena on, palvelu on tarkoitettu 
kaupunkilaisille. Yhdistys voi hakea myös avustusta kaupungilta normaalin 
avustushakukanavan kautta.  

 
Valmistelu ja lisätiedot: 
kaupunkisuunnittelupäällikkö Julia Virtanen 
infrapalvelupäällikkö Arto Myllylä 
arto.myllyla(at)taidekaupunki.fi, puh. 050 033 3538 
 

Esittelijä Kaupunkikehitysjohtaja Ville Keränen 
 

Päätösesitys Kaupunkikehityslautakunta päättää esittää kaupunginhallitukselle ja 
edelleen kaupunginvaltuustolle 
 
- kaupunki ei aloita koirapuiston rakentamista tässä vaiheessa 
- todeta, että koirapuiston aloite on loppuun käsitelty 
 
Pykälän osalta pöytäkirja tarkastetaan kokouksessa. 
 

Päätös Päätösesitys hyväksyttiin yksimielisesti keskustelun jälkeen. 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 300  
  
Esittelijä Kaupunginjohtaja Anne Heusala 

 
Päätösesitys Kaupunginhallitus päättää 

1. merkitä tiedoksi kaupunkikehityslautakunnan päätöksen; 
2. esittää kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee tiedoksi 
kaupunkikehityslautakunnan päätöksen ja toteaa, että aloite on loppuun 
käsitelty. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
 



 

 

Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 98    
1955/10.03.01.00/2024    
 
Esittelijä Kaupunginhallituksen päätösesitys 

 
Päätösesitys Kaupunginvaltuusto merkitsee tiedoksi kaupunkikehityslautakunnan 

päätöksen ja toteaa, että aloite on loppuun käsitelty. 
 

Päätös Hyväksyttiin esityksen mukaisesti. 
 
Liitteet 

Liite 12 Valtuustoaloite 22.4.2024 Sosiaalidemokraattien 
valtuustoryhmä Koirapuiston rakentaminen 
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Valtuustoaloite 2.12.2024 / Keskustan valtuustoryhmä / Torielämän elävöittäminen 
  
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 99    
2301/14.01.00/2024    
 

Mikko Kivilahti luki Keskustan valtuustoryhmän valtuustoaloitteen , joka 
kuului seuraavasti: 
Torit ja torielämä on tärkeä osa koko kaupungin viihtyvyyttä ja 
elinvoimaisuutta. Viimevuosien aikana torielämä on kuitenkin hiljentynyt. 
Juhannuksen seutu täyttää Mäntän torin ja joulukatutapahtuma Vilppulan 
torin. 
Esitämme että, selvitetään mahdollisuuksia ja uusia malleja torielämän 
elävöittämiseksi. 
Esimerkiksi: 
- Voitaisiinko toripaikkamaksuista luopua. Hyvin toimiva REKO 
lähiruokarengas voisi silloin siirtyä torialueelle. 
- Iltatorien mahdollisuus 
- Kaupungin alueella toimii paljon musiikin ja muun kultuurin 
harrasteryhmiä. Heidän esiintymisillä olisi hyvä vaikutus toritunnelmaan. 
 
Keskustan valtuustoryhmä 
Mikko Kivilahti 
Piia Koivunen   
 

   
 

Päätös Kaupunginvaltuusto päätti lähettää valtuustoaloitteen kaupunginhallituksen 
valmisteltavaksi. 

 
Liitteet 

Liite 13 Valtuustoaloite 2.12.2024 / Keskustan valtuustoryhmä / 
Torielämän elävöittäminen 
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 84, § 85, § 86, § 87, § 89, § 93, § 94, § 95, § 96, § 
97, § 98, § 99 

 

Muutoksenhakukielto 

Päätökseen, joka koskee vain asian valmistelua tai täytäntöönpanoa, ei saa 
kuntalain 136 §:n mukaan hakea muutosta.
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 88, § 90, § 91, § 92 
 
VALITUSOSOITUS 
 

Tähän päätökseen haetaan muutosta kunnallisvalituksella. 
 
Valitusoikeus 

Päätökseen saa hakea muutosta: 
 
• se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen 

tai etuun päätös välittömästi vaikuttaa (asianosainen), sekä 
 

• kunnan jäsen. 
 
Valitusaika 

Kunnallisvalitus on tehtävä 30 päivän kuluessa päätöksen 
tiedoksisaannista. 
 
Valitus on toimitettava valitusviranomaiselle viimeistään valitusajan 
viimeisenä päivänä ennen valitusviranomaisen aukioloajan päättymistä. 

 
Asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta 
näytetä, seitsemän päivän kuluttua kirjeen lähettämisestä. Käytettäessä 
tavallista sähköistä tiedoksiantoa asianosaisen katsotaan saaneen 
päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, kolmantena päivänä viestin 
lähettämisestä.  
 
Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon seitsemän 
päivän kuluttua siitä, kun pöytäkirja on nähtävänä yleisessä 
tietoverkossa. 

 
Tiedoksisaantipäivää ei lueta valitusaikaan. Jos valitusajan viimeinen 
päivä on pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai 
juhannusaatto tai arkilauantai, saa valituksen tehdä ensimmäisenä 
arkipäivänä sen jälkeen. 
 

Valitusperusteet 
  Kunnallisvalituksen saa tehdä sillä perusteella, että 
 

• päätös on syntynyt virheellisessä järjestyksessä, 
• päätöksen tehnyt viranomainen on ylittänyt toimivaltansa tai 
• päätös on muuten lainvastainen. 

 
Valittajan tulee esittää valituksen perusteet valitusviranomaiselle ennen 
valitusajan päättymistä. 

 
Valitusviranomainen 

Kunnallisvalitus tehdään Hämeenlinnan hallinto-oikeudelle.  
 
Postiosoite: Raatihuoneenkatu 1, 13100 Hämeenlinna  
Käyntiosoite: Arvi Kariston katu 5, Hämeenlinna  
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Sähköpostiosoite: hameenlinna.hao@oikeus.fi  
Faksinumero: 029 56 42269  
Puhelinnumero: 029 56 42200  
 
Valituksen voi tehdä myös hallinto- ja erityistuomioistuinten 
asiointipalvelussa osoitteessa 
https://asiointi.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet/#/ 

 
Valituksen muoto ja sisältö 

Valitus on tehtävä kirjallisesti. Myös sähköinen asiakirja täyttää 
vaatimuksen kirjallisesta muodosta. 

Valituksessa on ilmoitettava: 

1) päätös, johon haetaan muutosta (valituksen kohteena oleva päätös); 

2) miltä kohdin päätökseen haetaan muutosta ja mitä muutoksia siihen 
vaaditaan tehtäväksi (vaatimukset); 

3) vaatimusten perustelut; 

4) mihin valitusoikeus perustuu, jos valituksen kohteena oleva päätös 
ei kohdistu valittajaan. 

Valituksessa on lisäksi ilmoitettava valittajan nimi ja yhteystiedot. Jos 
puhevaltaa käyttää valittajan laillinen edustaja tai asiamies, myös tämän 
yhteystiedot on ilmoitettava. Yhteystietojen muutoksesta on valituksen 
vireillä ollessa ilmoitettava viipymättä hallintotuomioistuimelle. 

Valituksessa on ilmoitettava myös se postiosoite ja mahdollinen muu 
osoite, johon oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat voidaan lähettää 
(prosessiosoite). Mikäli valittaja on ilmoittanut enemmän kuin yhden 
prosessiosoitteen, voi hallintotuomioistuin valita, mihin ilmoitetuista 
osoitteista se toimittaa oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat. 

Valitukseen on liitettävä: 

1) valituksen kohteena oleva päätös valitusosoituksineen; 

2) selvitys siitä, milloin valittaja on saanut päätöksen tiedoksi, tai muu 
selvitys valitusajan alkamisen ajankohdasta; 

3) asiakirjat, joihin valittaja vetoaa vaatimuksensa tueksi, jollei niitä ole 
jo aikaisemmin toimitettu viranomaiselle. 

Oikeudenkäyntimaksu 
Muutoksenhakuasian vireille panijalta peritään oikeudenkäyntimaksu 
sen mukaan kuin tuomioistuinmaksulaissa (1455/2015) säädetään. 
 
Ajantasainen tieto oikeudenkäyntimaksuista löytyy 
Tuomioistuinlaitoksen sivustolta. 

https://asiointi.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet/%23/
https://www.finlex.fi/fi/laki/ajantasa/2015/20151455?search%5Btype%5D=pika&search%5Bpika%5D=tuomioistuinmaksulaki#P5
https://oikeus.fi/tuomioistuimet/fi/index/asiointijajulkisuus/maksut/oikeudenkayntimaksuthallinto-oikeudessa.html
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Pöytäkirja 
Päätöstä koskevia pöytäkirjan otteita ja liitteitä voi pyytää Mänttä-
Vilppulan kaupungin kirjaamosta. 
 
Käynti- ja postiosoite: Seppälän puistotie 15, 35800 Mänttä  
Sähköpostiosoite: kaupunki@manttavilppula.fi   
 
Kirjaamon aukioloaika on maanantaista perjantaihin klo 9 - 15. 
 
Pöytäkirja on 9.12.2024 viety nähtäväksi yleiseen tietoverkkoon. 
 
Asianosaiselle lähetettävään valitusosoitukseen merkitään 
lähettämispäivä: 
 
Päätös on annettu asianosaiselle tiedoksi kirjeellä, joka on lähetetty  
 
Päätös on annettu asianosaiselle tiedoksi sähköpostilla, joka on 
lähetetty 
 
 

(lomake päivitetty 27.12.2023) 


